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یادداشت

خبر

هر چند سال قبل تحریم هایی در بخش معدن 
و صنایع معدنی اعمال شد اما فعالیت این حوزه 
در کش��ور به  طور گس��ترده تر ادام��ه پیدا کرد. 
باوجود تحریم ها، ریس��ک پذیری سرمایه گذاران 
در بخش های دیگر اقتص��اد افزایش پیدا کرد و 
فعالان اقتصادی با مشکل روبه رو شدند؛ بنابراین 
بسیاری از آنها به سمت سرمایه گذاری و فعالیت 

در بخش معدن سوق پیدا کردند.
در س��ال گذش��ته گام ه��ای مثبتی ب��ه نفع 
معدنکاران برداشته شد و امسال نیز خوشبختانه 
پایه ریزی های خوبی برای سال های آینده انجام 

شده که بسیار قابل تقدیر است. 
ب��ه ای��ن ترتیب مع��دن در آین��ده ای نزدیک 

می تواند جایگزین نفت شود. 
خوشبختانه ش��عار اقتصاد بدون نفت و دوری 
از اقتص��اد نفتی ب��ا یک رون��د تدریجی در حال 
ش��کل گیری اس��ت و امیدواریم که هرچه زودتر 

و بیشتر عملیاتی شود.
برخ��ی معتقدند افزای��ش عوارضی که از نیمه  
دوم سال گذش��ته، دولت برای مواد خام معدنی 
در نظر گرفت مشکلاتی را برای واحدهای فعال 
پیش آورده اما باید گفت سیاست های دولت در 
این زمینه با هدف کنترل عرضه و تقاضا و تامین 

مواد اولیه بوده است. 
واحدهای ف��ولادی و واحدهای صنایع معدنی 
همگ��ی در آین��ده به م��واد معدنی نی��از دارند؛ 
بنابراین اگر محدودیت یا عوارضی از سوی دولت 
گذاشته می ش��ود تنها به  دلیل کنترل و به نوعی 
تامی��ن مواد اولیه واحدهایی اس��ت که به  زودی 

وارد چرخه تولید می شوند.
درباره تاثیر کرونا بر حوزه معدن و نگرانی هایی 
که وجود دارد نیز باید گفت خوشبختانه ما هنوز 
یک مورد هم نش��نیده ایم که ای��ن ویروس وارد 

چرخه معدن شده باشد. 
مدیران و معاونان وزیر به صراحت اعلام کردند 
که هنوز گزارشی از وجود کرونا در معادن اعلام 

نشده است. 
البت��ه در روند تولید م��واد معدنی اختلالاتی 
ایج��اد ش��ده، چراک��ه س��اعات کاری کاهش و 

مراقبت ها افزایش یافته است. 
به هر حال این روندی اس��ت که برای تمامی 
واحدهای تولیدی کشور پیش آمده که گذراست 

و امیدواریم به زودی رفع شود.

توسعه فعالیت های سازمان 
زمین شناسی درمازندران

به گزارش روابط عمومی س��ازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور ب��ه دنب��ال دی��دار 
حس��ینقلی قوانلو رئیس س��ازمان صنعت، معدن 
و تج��ارت اس��تان مازن��دران و علیرضا ش��هیدی 
مع��اون وزیر صنع��ت، معدن و تج��ارت و رئیس 
ای��ن س��ازمان دوط��رف نس��بت ب��ه توس��عه و 
تعمی��ق فعالیت های اکتش��افی و زمین شناس��ی 
 در مازن��دران و به وی��ژه پهن��ه کلاردش��ت تاکید 

کردند.
این نشس��ت که با حضور مهرزادقنبرزاده، مدیر 
اکتش��افات معدنی مازن��دران و  زمین شناس��ی و 
جمعی از معاونان و مدیران مرکز تهران تش��کیل 
ش��د، حاضران فعالیت های انجام ش��ده از س��وی 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در 

مازندران را هم بررسی کردند.

نماینده قطب گوهرس��نگ ها در دانش��گاه ش��هید بهشتی 
گف��ت: به منظور دس��تیابی ب��ه اهداف توس��عه ای در حوزه 
گوهرس��نگ ها، تشکیل ش��ورای  عالی سیاس��ت گذاری این 

صنعت با راهبری ایمیدرو و ضروری است.
 به گ��زارش روابط عمومی ایمیدرو، منص��ور قربانی افزود: 
در گام نخست ش��ورای  عالی سیاست گذاری باید به تصویب 
مجلس ش��ورای اسلامی برس��د تا یک جریان دائمی در این 

صنعت باشد.
وی اظهار ک��رد: اعضای این ش��ورا را می تواند نمایندگان 
ایمی��درو، معاون��ت معدنی وزارت صنعت، مع��دن و تجارت، 
بخش خصوصی، اداره اس��تانداردها، گمرک و صنایع دس��تی 

تشکیل دهد.

برنامه�تهیه�استراتژی�گوهرسنگ�ها��
نماینده قطب گوهرس��نگ ها در دانشگاه شهید بهشتی در 
بخش دیگری از س��خنانش با اش��اره به اقدام��ات »کارگروه 

بهینه سازی گوهرسنگ ها در ایمیدرو« گفت: در گام نخست 
یک اس��تراتژی ۱۰ ساله در دست تهیه اس��ت تا اهداف این 
حوزه، با استناد به این نسخه توسعه ای دنبال شود. وی با بیان 
اینکه در این استراتژی افزایش سهم ایران در تجارت جهانی 
گوهرس��نگ ها دیده شده است، گفت: موضوع آسیب شناسی 
گوهرس��نگ ها چند س��الی بود که به دست فراموشی سپرده 
ش��ده بود اما اواخر س��ال ۹۸، ایمیدرو با مدیریت این حوزه، 
برنام��ه پایش کل زنجی��ره را آغاز کرد. قربان��ی ادامه داد: با 
اقدامات��ی که در این کارگروه در حال انجام اس��ت، به زودی 

وارد مرحله اجرای برنامه ها خواهیم شد.
تامین�مواد�اولیه�از�کشورهای�همسایه��

نماینده قطب گوهرس��نگ ها در دانش��گاه ش��هید بهشتی 

اعلام ک��رد: با توج��ه به ویژگی ه��ای مش��ترک فرهنگی و 
همج��واری ایران با کش��ورهای پاکس��تان، تاجیکس��تان و 
افغانستان، می توان همکاری های بین کشورها در این صنعت 
را گسترش داد. قربانی ادامه داد: برخی مواد اولیه این صنعت 
در داخل کشور یافت نمی شود و در صورت تقویت همکاری ها 

با کشورهای منطقه، می توان این مشکل را حل کرد.
بیشترین�ذخایر�در�گوهر�سنگ�ها��

وی گفت: فیروزه )معادن فعال در نیشابور، شهربابک و...(، 
انواع عقیق ها در نقاط مختلف کش��ور )به ویژه اس��تان های 
خراس��ان رضوی و جنوبی( و گارنت ها )استان های کرمان و 
شهرستان تکاب استان آذربایجان غربی و...( بیشترین ذخایر 

ایران در گوهرسنگ ها را تشکیل می دهند.

معاون صنایع وزارت صنعت ، معدن و تجارت گفت: می توان 
 اراک را ب��ه عنوان قط��ب تجهیزات صنعتی کش��ور معرفی 

کرد.
به گزارش ایس��نا، محمد صادقی نیارکی در جریان بازدید 
از ش��رکت های کمباین سازی و ماشین س��ازی اراک با بیان 
اینکه اتفاقات مثبتی در س��ال رون��ق تولید رقم خورد و در 
س��ال جهش تولید نیز ب��ا ارائه محص��ولات و طراحی های 
جدید ادامه یافت، بیان کرد: ش��رایط ای��ن نوید را می دهد 
که نه تنه��ا روند حرکت صنعت متوقف نش��ده اس��ت بلکه 
 محصولات و فناوری های جدید از س��وی صنعتگران در حال 

رونمایی است.
وی ب��ا بیان اینکه ش��هر اراک و اس��تان مرکزی می تواند 
یکی از قطب های ممتاز تولید تجهیزات صنعتی ایران باشد، 
گفت: در این اس��تان ش��رکت های حرفه ای بزرگی مس��تقر 
هس��تند و تجهیزات صنعتی نیز جزو مزیت های کش��ور به 
ش��مار می رود که دارای دانش فنی و زیرساخت مناسب در 
این حوزه هس��تیم و اس��تان مرکزی می تواند در این حوزه 
ج��زو قطب ه��ای رفع کننده نی��از کش��ور و ورود به عرصه 

صادرات به ۱5 کشور اطراف باشد.
معاون امور صنایع وزارت صنعت ، معدن و تجارت با اشاره 
به اس��تقرار صنایع ریلی در این استان بیان کرد: این استان 
ظرفیت بالایی در تولید واگ��ن و لوکوموتیو دارد و می تواند 

جزو پیشران های توسعه صنعت ریلی کشور باشد.

وی ب��ا تاکید بر موضوع داخلی س��ازی در صنعت کش��ور، 
گفت: خوش��بختانه صنعتگران به داخلی سازی تمایل دارند 
و این تفکر در ش��رکت کمباین س��ازی ای��ران نیز با طراحی 
و س��اخت کمباین برن��ج و رفع نیازها در ای��ن حوزه وجود 
دارد و خودکفای��ی در ای��ن حوزه در این ش��رکت به ظهور 

رسیده است.
صادقی نیارکی افزود: تولید کمباین های نیمه سنگین طرح 
بعدی ش��رکت کمباین سازی ایران در اراک است و بیشتر تا 

سال آینده ساخت و عرضه آن به بازار انجام می شود.
وی با اش��اره به فعالیت ش��رکت ماشین س��ازی در زمینه 
تجهیزات س��ازی و حضور در بیشتر پروژه های نفت و گاز و 
پتروشیمی و حتی نیروگاهی، درباره حمایت وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت از صنای��ع گفت: امروز در ح��وزه صنعت 
پالایش��گاهی و پتروش��یمی می توانی��م حداق��ل 7۰درصد 
تجهی��زات و خط تولید را داخلی س��ازی کنیم و در صنعت 
نیروگاه��ی هم می توانیم به میزان 6۰ تا 65درصد س��اخت 
داخلی داشته باش��یم. برای مثال بسیاری از تجهیزات ثابت 
و بخش��ی از تجهیزات مخازن دوار س��اخت ماشین س��ازی 
اراک اس��ت ک��ه برخ��ی از آنها در کش��ور و حت��ی منطقه 
 بی نظیر اس��ت و جز ای��ن هم از ماشین  س��ازی اراک انتظار 

نمی رود. 
امیدواریم موضوع توس��عه س��اخت و ص��ادرات را بیش از 
گذش��ته دنبال کنیم و در این باره می توان استان مرکزی و 

اراک را از طری��ق همکاری با ات��اق بازرگانی به عنوان قطب 
تجهیزات صنعتی ایران معرفی کرد.

صادقی نیارک��ی در ادام��ه گف��ت: بیش از ۸ماه اس��ت که 
وزارتخانه با مقامات اس��تان مرکزی درباره واحدهای بزرگ 
صنعت��ی و رفع چالش های آنها در حال مذاکره اس��ت، حتی 
ای��ن مباح��ث در حضور مع��اون اول ریاس��ت جمهوری هم 
 مطرح شده اس��ت که بخشی رفع و بخشی در حال پیگیری

 است.
وی درباره واگذاری ش��رکت هپکو به ایمیدرو اظهار کرد: 
سرپرس��ت وزارت صنعت ، معدن و تجارت دس��تور واگذاری 
هپکو به ایمیدرو را داده اس��ت و در حال حاضر مقدمات این 

واگذاری در مرحله انجام است. 
ای��ن واگ��ذاری نیازمند برخ��ی مصوبات اس��ت که متن 
آنها انش��ا ش��ده و آمادگی در س��ازمان ایمیدرو وجود دارد 

ک��ه واگذاری ابلاغ ش��ود. با واگ��ذاری به ایمی��دور و ورود 
معادن به اس��تفاده از ظرفیت مناس��ب این شرکت، بخشی 
 از مس��ائل این واحد صنعتی را در آینده نزدیک حل ش��ده 

می بینیم.
معاون ام��ور صنایع وزارت صنعت ، معدن و تجارت درباره 
فعالیت ش��رکت آذرآب هم بیان کرد: در سطح کلان، ستاد 
تس��هیل و رفع موانع تولید فعال اس��ت و در اس��تان ها هم 
کارگروه های تس��هیل نی��ز فعالیت دارند ک��ه مصوبات این 
کارگروه ه��ا ناف��ذ و قابل اجراس��ت و بخش��ی از مس��ائل و 
مشکلات جاری واحدهای صنعتی در این کارگروه ها مطرح 

می  شود. 
در حوزه آذرآب مهم ترین موضوع، کار است و بحث ارجاع 
کار ب��ه این ش��رکت باید به جد دنبال ش��ود. در این زمینه 
از ظرفیت قانون بیش��ترین اس��تفاده را می کنیم و در جایی 
که امکان س��اخت داخل باشد حتما باید تولیدات به صنایع 
داخلی س��پرده ش��ود، همچنین موضوع رقابت و حضور در 
مناقصات نیز مطرح است که باعث توزیع کارها در واحدهای 

صنعتی کشور می شود.
صادقی نیارکی تصریح کرد: سیاست کلان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت استفاده بیشتری از توان ساخت داخل است 
و آذرآب نیز از این سیاس��ت مس��تثنی نیست و می تواند در 
مذاکرات ش��رکت کرده  و برای اجرای طرح های و پروژه ها 

اعلام حضور کند.

پیشنهاد�تشکیل�شورای�عالی�سیاست�گذاری�گوهرسنگ�ها�

معاون�صنایع�وزارت�صنعت�،�معدن�و�تجارت�اعلام�کرد:

آمادگی�ایمیدرو�برای�بهره�برداری�از�ظرفیت�هپکو

تولید ۳۳۲ کیلو طلا در مجتمع طلای موته
 گروه معدن: 

مدیر مجتمع طلای موته گفت: ش��مش های 
تولید ش��ده در مجتمع طلای موته از استاندارد 
بالای��ی برخودار اس��ت. یک��ی از برنامه های این 
مجتم��ع تولید ش��مش های ی��ک کیلوگرمی و 
عرض��ه آن در ب��ازار اس��ت. همچنی��ن تولید و 
عرض��ه ش��مش های ط��لای ۲5۰و 5۰۰گرمی 
نیز در برنامه مجتمع اس��ت تا مشتریان خردتر 
هم بتوانند طلا خریداری و به عنوان پش��توانه و 

ذخیره داشته باشند.
علیرض��ا طالاری در گفت وگو با اقتصاد آنلاین 
ب��ه تش��ریح عملکرد ای��ن مجتمع در س��ال۹۸ 
پرداخ��ت و گف��ت: ط��لای موته در س��ال۹۸، 
۳۳۰کیل��و تولید طلا در برنامه خود داش��ت که 
موفق به تولید ۳۳۲کیلوگرم طلا ش��د که حدود 

یک درصد از برنامه تعیین شده پیش تر رفت.
وی ادامه داد: س��ال گذش��ته مجتمع طلای 
موته رکورد ح��دود ۲۳6 هزار تن خاک فراوری 

شده از بدو راه اندازی کارخانه را ثبت کرد.
 طالاری اف��زود: برنامه فروش مجتمع س��ال 
گذش��ته زیاد نبوده اس��ت و تقریب��ا ۳۰ درصد 
از عرض��ه منجرب��ه فروش ش��د چراک��ه تعداد 

خریداران شمش سال گذشته کم بوده است.
مدیرمجتم��ع طلای موت��ه تصریح ک��رد: به 
عبارت دیگر علاوه بر فروش نقدی ش��مش طلا، 
فروش اعتباری نیز س��ال گذش��ته داشته  است. 
فروش اعتباری این مجتمع در زمینه حمایت از 
تولید و همراهی با شعار رونق تولید که از سوی 
مق��ام معظم رهبری نام گذاری ش��ده بود، انجام 
گرفت ک��ه ضمانت نامه تعهد پرداخت به صورت 

۳ماهه برای خریدار منظور شد.
وی با اش��اره ب��ه برنام��ه طلای موت��ه برای 
سال۹۹ و میزان تولید طلای مجتمع بیان کرد: 
برنامه مجتمع برای تولید در امس��ال نزدیک به 
۳۰۰کیلوگرم اس��ت که نس��بت به سال گذشته 
ش��اهد کاهش تولید خواهی��م بود و این کاهش 
به خاطر افت عیار ماده معدنی اس��ت. مش��کل 
در مع��دن وجود ن��دارد اما باقی مان��ده ذخیره 
ب��ه نحوی اس��ت که عیار م��اده معدنی که وارد 
کارخانه می ش��ود، کم ش��ده اس��ت. به عبارت 
دیگر میانگین عیاری که در امس��ال و سال های 
آینده به کارخانه ارس��ال خواهد شد، حدود یک 
و نیم پی پی ام اس��ت. بنابراین بر همین اس��اس 
برنامه تولید امس��ال حدود ۳۰۰ کیلوگرم است 
و امیدواریم این برنام��ه به صورت کامل محقق 

می شود.
علیرضا ط��الاری در ادامه به بررس��ی جایگاه 
ایران در تولید طلا و مقایس��ه آن با جهان گفت: 
براس��اس آخرین آمار، ایران در س��ال ۲۰۱۸ و 

۲۰۱۹ ح��دود ۸/5تن طلا تولید کرده اس��ت و 
در رده چهل و سوم جهان از لحاظ میزان تولید 

قرار دارد. 
خوش��بختانه ذخیره طلای کشور خوب است 
و ظرفیت تولید آن حدود ۴۴۰ تن اس��ت. برای 
افزایش این ظرفیت، معادن بسیاری برای تولید 
طلا، پروانه اکتش��اف گرفته اند و درصدد ساخت 
کارخانه فرآوری هستند. به جرات می توان گفت 
چش��م انداز طلا در ایران روش��ن است و در یک 
تا ۲س��ال آینده، به تولید ب��الای ۱۲ تا ۱۳ تن 

خواهیم رسید.
مدیر مجتمع معدنی طلای موته در پاس��خ به 
چالش های موجود در اس��تخراج و اکتشاف طلا 
در کش��ور تاکید کرد: خوش��بختانه فعالیت های 
اکتشافی و استخراجی طلا در کشور بومی سازی 
شده است. مجتمع طلای موته در اسفند۱۳7۱ 
ب��ه بهره ب��رداری رس��ید و به عنوان نخس��تین 
مجتمع اکتش��اف و اس��تخراج طلا فعالیت خود 
را ش��روع ک��رد. فن��اوری مجتمع ط��لای موته 
مربوط به ش��رکت بی اچ پی اس��ترالیا اس��ت که 
در آن زمان وارد کش��ور ش��ده بود. این مجتمع 
باعث ش��ده تا فناوری یادش��ده در سطح کشور 
رونق گیرد و به عنوان مجتمع دولتی به صورت 
 پایلوت برای انتقال فناوری به سایر معادن عمل  

کن��د. وی عن��وان ک��رد: درحال حاض��ر حدود 
7مجتم��ع فعال طلا در کش��ور وج��ود دارد که 
دارای کارخانه فرآوری بوده و تا پایان س��ال۹۹، 
حداق��ل ۲کارخانه به مجتمع ه��ا اضافه خواهد 
ش��د. تنها مشکلی که در این زمینه وجود دارد، 
تهیه مواد اولیه اس��ت که یک��ی از مواد مصرفی 
آن، س��یانور سدیم ۹۸درصد اس��ت که با توجه 
 ب��ه تحریم ها، وارد کردن آن  به کش��ور بس��یار 

سخت است.
طالاری خاطرنشان کرد: شرکت تهیه و تولید 
مواد معدنی ایران یک سری قرارداد منعقد کرده 
است تا تولید سیانور ۹۸درصد را در سطح کشور 

انجام دهد. 
درحال حاضر تنها ۲کارخانه آن هم در س��طح 
بسیارکوچک، س��یانور ۴۰ درصد تولید می کنند.
این س��یانور، در فرآیندهای مجتمع طلای موته 
صفر تا صد مورد استفاده قرار می گیرد اما خیلی 

از معادن طلا نمی توانند از آن استفاده کنند.
وی اف��زود: براس��اس آم��ار وزارت صنع��ت، 
معدن و تجارت درحال حاضر مصرف س��یاه نور 
۹۸ درصد حدود ۳5۰۰ تن در س��ال اس��ت که 

درآینده به 5۰۰۰ تن می رسد. 
بنابرای��ن وارد ک��ردن فناوری و س��اخت یک 
کارخانه 5هزار تنی، می تواند نیاز بازار و کش��ور 

را تامین و مش��کل معادن را حل کند. همچنین 
ایمیدرو و ایمپاسکو می توانند سرمایه گذاری های 

خوبی در این زمینه انجام دهند.
وی اضافه کرد: برای افزایش ذخیره  پیش بینی 
ش��ده که حدود ۴۴۰ تن اس��ت، باید بسیار کار 
کرد. مجتمع طلای موته در سال های ۹5 و ۹6 
اقدام به خرید ماده معدنی کرد تا حالت زنجیره 
تولی��د را ایج��اد کن��د. بنابرای��ن برنامه ریزی ها 
بای��د ب��ه نح��وی باش��د ت��ا مع��ادن کوچک با 
کارخانه ه��ای ف��رآوری موجود تعامل داش��ته و 
 بتوانن��د خرید و ف��روش ماده معدن��ی را انجام 

دهند.
برخ��ی اوقات مع��ادن کوچک ط��لا به خاطر 
زیرس��اخت ها و شرایطی که بر سر راه شان وجود 
دارد، نمی توانن��د تولید خوبی داش��ته باش��ند. 
بنابرای��ن می توانن��د ب��ه کارخانه ه��ای موجود 
از جمله طلای موته مراجعه کنند. مجتمع موته 
خواه��ان این موضوع اس��ت که ب��ا خرید ماده 
معدن��ی، آن را فرآوری ک��رده و با قیمت گذاری 
مناسب میان کارخانه های کوچک تقسیم کند. 

وی ضمن اش��اره ب��ه اس��تاندارد بودن طلای 
کشور ادامه داد: یکی از برنامه های دیگر مجتمع 
توسعه بازار و تولید شمش های یک کیلوگرمی و 
عرضه آن در بازار است. همچنین تولید و عرضه 

ش��مش  طلای ۲5۰ و 5۰۰ گرمی نیز در برنامه 
مجتمع است تا مشتریان خردتر هم بتوانند طلا 
خریداری و به عنوان پش��توانه و ذخیره داش��ته 

باشند. 
از دیگر طرح های توس��عه ای مجتمع، آبگیری 
و اس��تحصال ط��لا از س��د باطله اس��ت که به 
عنوان نخس��تین مجتمع در س��طح کشور قصد 
دارد از باطله ه��ای ناش��ی از کارخان��ه ک��ه در 
سال های گذش��ته روی هم انباشت شده است، 
دوب��اره ط��لای باقی مان��ده را اس��تخراج کند. 
ضم��ن اینکه یک واح��د آبگیری ه��م کنار آن 
وج��ود دارد ک��ه ح��دود ۸5 ت��ا ۹۰ درصد آب 
 فرآیند برای اس��تفاده از پروژه اس��تحصال طلا 

مصرف می شود.
وی در پاس��خ ب��ه ای��ن س��وال که آی��ا ایران 
صادرات طلا دارد، گفت: دولت در بخش��نامه ای 
اع��لام کرده اس��ت که هر ف��رد، می تواند حدود 
۱۰۰ ت��ا ۱5۰ گرم ط��لا مع��ادل ۴ النگو و دو 
گوش��واره صادر کند، ام��ا درحال حاضر مصرف 
داخلی کشور بسیار بالاتر از میزان تولید است. 

ب��ه عب��ارت دیگ��ر تولی��د ط��لا در کش��ور 
ح��دود ۸/5 تن اس��ت، این در حالی اس��ت که 
 مص��رف داخل��ی کش��ور تقریبا 7۰ ت��ا ۸۰ تن 

است.
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رئی��س اتحادیه تولیدکنن��دگان و صادرکنن��دگان طلا و 
جواهر ایران گفت: صادرات س��نگ های قیمت��ی با این گره 
کوری که آیین نامه ها و یکس��ری مسائل گمرکی دیگر پیش 

می آورند به صرفه نخواهد بود.
س��نگ ها و کانی ه��ای قیمت��ی از دی��ر باز در بی��ن اقوام 
گوناگ��ون جامع��ه بش��ری از اهمی��ت خاص��ی برخ��وردار 
بوده ان��د. زیبای��ی این کانی ه��ا به حدی اهمیت داش��ت که 
مردم قدی��م اعتقاد به قدرت های ماورای��ی مانند راز جوانی 
ابدی، طلس��م های ش��فا بخش، بخت و اقب��ال در ذهن خود 
 داش��تند و کشور ماهم از این نعمت زیبای خدادادی بی بهره 

نمانده است.
در همین زمینه اسفندیار سیفی به »گسترش نیوز« درباره 
برگزاری نمایش��گاه گوهرس��نگ ها و ص��ادرات این محصول 
گفت: ما تا ب��ه اکنون برنامه ریزی برای برگزاری نمایش��گاه 
س��نگ های قیمت��ی نداش��ته ایم و تاکنون ای��ن اتفاق یعنی 
نمایش��گاه مخصوص س��نگ های قیمتی و یا گوهر سنگ ها 
انجام نش��ده است، اما همیشه نمایش��گاه طلا و جواهرات را 
برگ��زار کرده ایم و ای��ن امکان دارد ک��ه در در آینده به این 

جمع بندی برس��یم و ش��اهد برگزاری نمایش��گاه سنگ های 
قیمتی باشیم.

نقش�گوهرسنگ�ها�در�امر�تولید�ناخالص�ملی��
وی درباره جایگاه گوهرس��نگ ها در تولید ناخالص داخلی 
گفت: گوهر س��نگ ها به علت ارزش اف��زوده بالایی که دارند 
نقش بس��زایی در امر تولید ناخالص دارند، مثلا پتروش��یمی 
با این همه س��رمایه گذاری که در آن می ش��ود تنها 3درصد 
ارزش افزوده دارد، ولی گوهرس��نگ ها و س��نگ های قیمتی 
بی��ش از 30درص��د ارزش اف��زوده دارد، پ��س می بینیم که 
می توانی��م درآم��دی خیل��ی بیش��تر  و بهتر از پتروش��یمی 
 داش��ته باش��یم و این امر قطعا تولید ناخال��ص داخلی ما را 

بالا می برد.
رئی��س اتحادی��ه تولیدکنن��دگان و صادرکنن��دگان طلا 
و جواه��ر ای��ران درباره انواع س��نگ های قیمت��ی گفت: ما 
3نوع س��نگ قیمتی داریم یک: قیمت��ی 2: نیمه قیمتی، 3: 
س��نتتیک. و به تازگی جای سمی سنگ قیمتی گوهر سنگ 

می گویند.
اسفندیار س��یفی درباره صادرات این محصول گران قیمت 

گفت: ما یک س��ند راهبردی برای سنگ ها نوشته ایم، که در 
این س��ند راهبردی بحث بر  س��ر این بود که بتوانیم، از نقاط 
ق��وت و ضعف م��ان و فرصت ها و تهدیدها اس��تفاده کنیم و 

ببینم ما در کجای کار قرار داریم. 
زمان��ی ک��ه ما تایلن��د ی��ا هن��د را در نظ��ر می گیریم و 
دیگ��ر رقبا و کش��ورها را در نظر بگیری��م؛ می بینیم که اگر 
ام��روز هم ش��روع به آموزش ت��راش س��نگ های قیمتی یا 
فرآوری این س��نگ ها کنی��م با این کش��ورها فاصله زیادی 
 داری��م، و قطعا قیمت تمام ش��ده م��ا بالات��ر از آنها خواهد 

شد.
وی افزود: ما نخس��ت باید بازارهای هدفی را پیدا کنیم که 
ارزش افزوده ای برای ما داش��ته باشد و هچنین باید قابلیت 
رقابت در بازارهای بین المللی را داش��ته باشیم، یعنی بتوایم 
ب��ا تراش چین و ت��راش هند و تراش بلژیک و برخی دیگر از 

کشورها رقابت کنیم.
س��یفی درباره کش��ورهای وارد کننده گوهر سنگ ها بیان 
ک��رد: بحث برس��ر این اس��ت ک��ه می خواهی��م کار را کجا 
بفروش��یم، به طور مثال اگر می خواهیم در هنگ کنگ گوهر 

س��نگ بفروش��یم باید پارامتری که در هنگ کنگ هست را 
در نظر بگیریم و آن این است که کیفیت کار باید بسیار بالا 
باش��د و سوال اینجاس��ت که آیا کیفیت بالا باشد، می توانیم 
با کش��ورهای دیگ��ر نظیر هن��د و تایلند و بلژی��ک و دیگر 
 کشورهای سردم دار این صنعت رقابت کنیم؟ قطعا نخواهیم 

توانست.
صادرات�به�صرفه�نخواهد�بود��

رئی��س اتحادی��ه تولیدکنن��دگان و صادرکنن��دگان طلا 
و جواه��ر ای��ران اظهار ک��رد: اگ��ر بخواهیم ب��ازار رقابت را 
انتخ��اب کنیم، قطع��ا نمی توانیم با قیمت تمام ش��ده ای که 
آن کشورها دارند و بس��یار پایین تر است رقابت کنیم با این 
اوصاف صادرات، با این گره کوری که آیین نامه ها و یکس��ری 
مس��ائل گمرکی دیگر پیش می آورند ب��ه صرفه نخواهد بود، 
درحال حاضر ما در بحث صادراتی س��نگ ها وارد نش��ده ایم، 
اما در حال تنظیم یک س��ند راهبردی هس��تیم و نقش��ه راه 
گوهر س��نگ ها از روی ای��ن س��ند و با هم��کاری ایمیدرو و 
 عده ای از اس��تادان دانش��گاه و انجمن گوهرسنگ ها تنظیم 

شده است.

رئیس�اتحادیه�تولیدکنندگان�و�صادرکنندگان�طلا�و�جواهر�ایران:

صادرات�گوهرسنگ�ها�به�صرفه�نیست

علل ضعف صادرات صنایع دستی در بخش مس 
 لطفا امیدتان 

را از دست ندهید! 
وضعیت تولی��د و فروش 
از  پی��ش  صنایع دس��تی 
ه��م  کرونای��ی  روزه��ای 
چن��دان قابل قب��ول نبود؛ 
ام��ا کرونا مث��ل هر صنعت 
هنرمن��دان  دیگ��ری، 

صنایع دس��تی را نیز بی نصیب نگذاشت و با کاهش 
ش��دید فروش های پایان س��ال ۹۸ و تعطیلی کلیه 
نمایش��گاه های ن��وروزی، بازار این ح��وزه بیش از 
پیش کس��اد ش��د و بس��یاری از فعالان این حوزه 
درگیر مشکلات معیش��تی شدند. در همین راستا، 
پویا محمودیان، معاون صنایع دس��تی وزیر میراث  
فرهنگی، گردش��گری و صنایع دس��تی به مناسبت 
روز صنایع دس��تی در گفت وگ��و ب��ا ایس��نا با بیان 
اینکه »صنایع دستی س��ال خوبی نداشت«، گفت: 
ب��رای م��ا مهم این اس��ت که عزیزانی ک��ه در این 
ح��وزه کار می کنند امیدش��ان را از دس��ت ندهند 
و ب��ا فاصله گرفتن از ی��أس و ناامیدی به کار خود 
ادام��ه بدهن��د.  او درب��اره طرح ه��ای حمایتی این 
معاون��ت از هنرمن��دان و کارگاه هایی که به س��بب 
ش��یوع ویروس کرونا دچار آسیب ش��ده اند، اظهار 
کرد: بس��ته حمایتی دولت ش��امل حال هنرمندان 
صنایع دس��تی در زمینه های تولید، عرضه و فروش 
نی��ز ش��د که کلم��ه »ف��روش« فقط ب��رای حوزه 
صنایع دس��تی استفاده ش��ده بود. کلیه کسانی که 
در حوزه صنایع دس��تی دچار خس��ارت ش��ده اند، 
می توانند با مراجعه به س��ایت کارا، وام با نرخ سود 
۱2 درص��د دریافت کنند.  محمودیان خاطرنش��ان 
ک��رد: همچنین به محض اینکه س��تاد ملی مبارزه 
با کرونا اجازه بدهد، آمادگی داریم در اس��تان هایی 
که وضعیت  سفید دارند، نمایشگاه ها و بازارچه های 
کوچکی را برگزار کنیم. او در پاس��خ به این پرسش 
که خسارات واردشده به حوزه صنایع دستی در ایام 
کرونا چه میزان بوده اس��ت، اظه��ار کرد: در حوزه 
تولید بیش از هزار و ۹00 میلیارد برآورد خس��ارت 
داشته ایم که قطعا در حوزه فروش این مبلغ بسیار 
بیش��تر اس��ت. به هر حال علاوه بر تعطیلی کامل 
فروش��گاه ها و بازارچه ها، تولیدکنندگان با انباشت 
کالا مواجه ش��دند، صادرات چمدانی کاملا متوقف 
و صادرات رس��می نیز ب��ا وقفه ه��ای قابل توجهی 
روبه رو ش��د؛ بنابراین خس��ارات واردشده در حوزه 

صنایع دستی بسیار چشمگیر است.

 بهره برداری 
از طرح بزرگ صنایع معدنی 

مس سرگز تا ۲ماه آینده
رئیس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت جنوب 
کرمان به همراه نماینده منتخب مردم شهرستان های 
جیرف��ت و عنبرآباد در مجلس ش��ورای اس��لامی از 
رون��د تکمیل طرح فرآوری مس س��رگز اس��فندقه 
بازدید کرد. به گزارش ش��اتا، مس��لم مروجی فرد در 
حاش��یه ای��ن بازدید گفت: ای��ن کارخانه به همت و 
سرمایه گذاری شرکت توسعه صنایع مس جیرفت و 
با سرمایه گذاری افزون بر ۱000 میلیارد ریال، اکنون 
با پیش��رفت بالای ۸0 درصد در حال تکمیل اس��ت. 
وی افزود: اش��تغالزایی این طرح صنایع معدنی برای 
۱30 نف��ر به صورت مس��تقیم و بیش از ۴00 نفر به 
صورت غیر مستقیم است که ان شاالله در 2 ماه آینده 
روند س��اخت تکمیل و ط��رح به بهره برداری خواهد 
رسید. وی همچنین بیان کرد: در 3 سال گذشته، ۵ 
طرح بزرگ فرآوری مس در شهرستان های جیرفت 
و قلعه گنج پایه گذاری ش��ده که نخستین آنها سال 
قبل در ش��هرک صنعتی جیرف��ت افتتاح و ۴ طرح 
دیگ��ر که این کارخانه هم یکی از آنهاس��ت در حال 
تکمیل اس��ت که 3 طرح تا ش��هریور به بهره برداری 
خواهند رس��ید. مروجی فرد همچنی��ن تاکید کرد: 
۶ ط��رح صنای��ع معدنی در حوزه ه��ای مس، طلا و 
کرومی��ت در جن��وب کرمان در حال تکمیل اس��ت، 
که در جمع با س��رمایه گذاری ۴۴00 میلیارد ریال، 
برای ۷۵0 نفر اش��تغالزایی کرده و تا پایان س��ال به 

بهره برداری خواهند رسید.
 گفتنی است در جلسه ای که با اعظمی و همراهان 
وی در محل سازمان صنعت، معدن و تجارت جنوب 
کرمان برگزار شد، مروجی فرد خلاصه ای از اقدامات 
انجام گرفته در س��ازمان، افتخارات کس��ب ش��ده، 
نیازها و مش��کلات پیش روی سرمایه گذاری جنوب 
را توضی��ح و اعظم��ی نی��ز با عال��ی توصیف کردن 
اقدامات س��ازمان ب��ا وجود مش��کلات و کمبودها، 
برای ح��ل مش��کلات حوزه های صنعت��ی، معدنی 
 و تج��اری جن��وب کرم��ان در هم��ه زمینه ها قول 

مساعد داد.

مدیرعام��ل ش��رکت س��رمایه گذاری صدر تامی��ن گفت: 
نخس��تین ش��تاب دهنده حوزه مع��دن و صنای��ع معدنی در 
تی��ر م��اه با عنوان ص��در فردا فعالیت رس��می خ��ود را آغاز 
می کن��د. غلامرضا س��لیمانی در گفت وگو با تس��نیم اظهار 
کرد: صدر تامین با درک تغییر پاردایم های جهانی نگرش��ی 
جدیدی به معدن و صنایع معدنی دارد و از این رو نخس��تین 
ش��تاب دهنده حوزه معدن و صنایع معدنی تیر با عنوان صدر 
فردا فعالیت رس��می خود را آغاز می کند. وی گفت: رس��الت 

این ش��تاب دهنده حمایت از اس��تارت آپ ها و ایده های نو در 
بخش معدن و صنایع معدنی اس��ت. صدر تامین نگاه ویژه ای 
به هوشمندس��ازی معادن، معدنکاری نوین، توجه به عناصر 
اس��تراتژیک ملی و... دارد و دیگر شرکت ها نیز در این مسیر 
اقدامات لازم و همکاری قابل توجهی خواهد داشت. سلیمانی 
حرکت به روز در مس��یر توس��عه و پیش��رفت را کلید بقا در 
صنعت برش��مرد و گفت: در دنیای امروز، رابطه ای مس��تقیم 
بین توس��عه فناوری و پیش��رفت در ابعاد مختلف اجتماعی، 

اقتصادی و سیاس��ی هر کش��ور برقرار اس��ت. ب��ه طوری که 
می توان گفت فناوری عامل اساسی برای ایجاد ثروت، دانایی 
و توانایی کش��ورها بوده و ابزاری قدرتمند در توسعه ملی به 
ش��مار می آید. وی ادامه داد: فناوری طبق تعریف اس��کاپ، 
۴رکن اساس��ی دارد: انس��ان، ماش��ین، س��ازمان و اطلاعات 
ک��ه تعامل اینها با یکدیگر موجب رش��د و توس��عه اقتصادی 
می ش��وند. از میان ۴رکن فناوری، انس��ان نق��ش محوری و 
بنیادی دارد. اس��تفاده از بهترین و مدرن ترین ماش��ین آلات 

بدون نیروی انسانی متخصص و ماهر ممکن نیست. اینجاست 
که اهمیت ارتباط بین صنعت و دانشگاه بیش از پیش روشن 
می ش��ود. وی تصریح کرد: در این زمین��ه چندین قرارداد و 
تفاهمنامه میان صدرتامین، شرکت های تابعه با دانشگاه های 
مطرح کش��ور نظیر دانش��گاه تهران، ش��هید بهش��تی، آزاد 
اس��لامی و... در حوزه آموزش پرس��نل، عارضه یابی، حمایت 
از اس��تارت آپ ها و... منعقد ش��ده اس��ت و همه شرکت های 
هلدینگ از باید تلاش کنند که در این زمینه پیشگام باشند.

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری صدر تامین: 

فعالیت نخستین شتاب دهنده معدن کلید می خورد

 منیر حضوری: 
صنایع دس��تی مس��ی ازجمله لیوان و پارچ 
از دیرباز جزو تولیدات کش��ور بوده اس��ت. این 
ظ��روف علاوه بر داخل در خارج از کش��ور هم 
طرفدارانی دارند و به نوعی می توان گفت معرف 

بخشی از تاریخ ایران هستند.
توجه به رونق صنایع دس��تی و فرآوری مواد 
خام معدن��ی در بخش م��س در نقاط مختلف 
کش��ور از جمله کرمان و آذربایج��ان می تواند 
به رش��د اقتصاد ایران کمک کن��د. اینکه ماده 
معدن��ی خام را ف��رآوری و ب��ه کالای نهایی یا 
واس��طه ای باارزش��ی تبدیل کنیم می تواند هم 
 اشتغال ایجاد کند و هم در ارزآوری برای کشور 

موثر باشد.
»روزگار مع��دن« درب��اره اهمی��ت توجه به 
رونق تولید و صادرات دست س��ازه های مس��ی، 
وضعی��ت تولی��د در داخ��ل و ص��ادرات آنها و 
نق��ش مهم��ی ک��ه ای��ن تولی��دات در اقتصاد 
 کشور دارد با کارشناس��ان این حوزه گفت وگو 

کرده است.
اهمیت�به�ارزش�افزوده��

هرندی،  فصیح��ی  مجید 
شهرس��تان  فرمان��دار 
منابع  درباره  رفس��نجان 
غنی استان کرمان از نظر 
ماده معدن��ی مس گفت: 
مس از دیرباز توسط بشر 
شناس��ایی و از هزاره های پی��ش از تاریخ مورد 
اس��تفاده قرار گرفته اس��ت. در بین استان های 
کشور، کرمان و مناطق مختلف آن از جمله تل 
ابلی��س و تپ��ه یحی��ی و... ج��زو قدیمی ترین 
کانون ه��ای فلزگ��ری م��س در دنیا ش��ناخته 

شده اند.
فرماندار شهرستان رفسنجان درباره ظرفیت 
کرمان از نظر رش��د صنایع دستی در گفت وگو 
با »روزگار معدن« گفت: استان کرمان با سابقه 
تاریخ��ی زیاد، چنانکه در آثار و ابنیه دارای غنا 
و تنوع اس��ت در حوزه هنرهای سنتی و صنایع 
دستی هم یکی از بهترین های ایران است. این 
اس��تان در بعضی رش��ته ها همچون پته دوزی 
و گلی��م در مقیاس جهانی بی نظیر اس��ت. در 
شهرستان رفسنجان هم از گذشته های دور این 
هنرها و صنایع م��ورد توجه و اقبال مردم بوده 
و هم اکنون نیز از رونق برخوردار اس��ت. در این 
زمینه فرش دس��تباف رفسنجان را می توان نام 

برد که افتخارات جهانی دارد.
فصیحی هرندی با اش��اره به ارزش اقتصادی 
م��س در کش��ور اظهار ک��رد: علاوه بر س��بقه 
تاریخی ای��ن فلز، ارزش اقتص��ادی آن ایجاب 
می کن��د که مع��ادن مس ب��ه  عن��وان یکی از 
مهم تری��ن کانس��ارهای دنیا م��ورد توجه قرار 

گیرند.
باتوج��ه ب��ه هم��ه اینه��ا به ط��ور مث��ال در 
شهرس��تان رفس��نجان نقاط تاریخی در زمینه 

ذوب و اس��تفاده از مس وج��ود دارد که هنوز 
کار پژوهشی روی آنها انجام نشده و امید است 
در آینده نزدیک به این مناطق هم توجه شود.

فرماندار شهرس��تان رفسنجان درباره اهمیت 
مس در رونق صنایع دستی استان کرمان گفت: 
یک��ی از راه های ایجاد ارزش افزوده در محصول 
م��س توجه به صنایع دس��تی اس��ت. این مهم 
می تواند ضمن جلوگیری از خام فروشی محصول، 
فرصت ه��ای ش��غلی فراوان��ی را در ش��هرهای 
 مج��اور یکی از بزرگ ترین مع��ادن مس جهان 

خلق کند.
فصیحی هرندی در پاس��خ به این س��وال که 
باوجود علاقه من��دی مردم در داخل و خارج از 
کش��ور چرا تاکنون نتوانس��ته ایم در این حوزه 
شاهد رشد صادرات باش��یم، اظهار کرد: ضعف 
ش��ناخت از بازاره��ای هدف، ضع��ف تبلیغات 
مناسب و عرضه بدون بسته بندی یا بسته بندی 
نامناسب از دلایل ضعف حضور ما در بازارهای 

جهانی است.
او در پای��ان درب��اره اینکه برای توس��عه این 
صنع��ت و ص��ادرات آنچ��ه بای��د ک��رد، گفت: 
صنایع دستی به عنوان یکی از ابزارهای اقتصاد 
مقاومت��ی می توان��د نقش مهمی در معیش��ت 
خانواره��ا به ویژه در روس��تاها ایف��ا کند. برای 
توس��عه این صنای��ع باید به بخ��ش آموزش و 
تولی��د توجه جدی کرد؛ البته خوش��بختانه در 
س��ال های اخیر پیش��رفت های خوب��ی در این 

حوزه داشته ایم. 
ف��روش  و  بازاریاب��ی  ک��رد:  تاکی��د  او 
صنایع دس��تی نیازمن��د اقدامات��ی اس��ت ک��ه 

توس��عه صنعت گردش��گری، کارب��ردی کردن 
محصولات صنایع دس��تی، حض��ور موثرتر در 
محاف��ل و بازاره��ای هنری جهان و اس��تفاده 
ای��ن  جمل��ه  از  مج��ازی  فض��ای  از   بیش��تر 

اقدامات است.
رون�ق�اش�تغال�و�ص�ادرات�صنایع���

مسی
اس��ماعیل نژاد،  عل��ی 
کارش��ناس ارش��د معدن 
با اشاره به  مس سونگون 
توانمندی های کش��ور در 
حوزه مس اظهار کرد: ما 
در کش��ور مع��ادن مس 
زی��ادی در قالب های بزرگ و کوچک مثل مس 
سرچش��مه، آذربایجان و... داریم که اغلب آنها 
خام فروش��ی می کنند؛ بنابراین در بیشتر مواقع 
به ج��ای اینکه مس را ب��ه صنعت تبدیل کنیم، 
س��عی می کنیم هم��ان م��اده اولی��ه از قبیل 

کنسانتره را به فروش برسانیم.
این کارشناس ارش��د معدن مس با اشاره به 
رش��د فناوری و اهمیت توجه به تولید ش��مش 
در گفت وگ��و با »روزگار مع��دن« گفت: امروزه 
فن��اوری آنق��در پیش��رفت کرده که می ش��ود 
کارخانه ه��ای ذوب را راه اندازی و ماده اولیه را 
به شمش مس تبدیل کرد؛ بنابراین برای اینکه 
بتوانیم یکی از صادرکنندگان و تولیدکنندگان 
لوازم و قطعات مس��ی ش��امل ظروف و صنایع 
مس باش��یم باید بتوانیم کنسانتره را به شمش 
مس تبدیل کنیم و کارخانه های ذوب را توسعه 

دهیم.

اس��ماعیل نژاد ب��ا تاکی��د ب��ر اینک��ه باید به 
س��مت توس��عه صنایع مس��ی حرک��ت کرد، 
گف��ت: ازآنجایی ک��ه دول��ت قص��د دارد ب��ه 
س��مت توس��عه کارخانه ه��ای ذوب م��س در 
اس��تان های مختل��ف از جمل��ه آذربایج��ان و 
کرم��ان پیش برود می توان این امید را داش��ت 
که در آینده ای نه چن��دان دور بتوانیم به جای 
 صادرات کنسانتره شمش یا صنایع مسی صادر 

کنیم.
ای��ن کارش��ناس ارش��د معدن م��س درباره 
اهمیت استفاده از ظروف مسی گفت: اجداد ما 

از ظروف مسی استفاده می کردند. 
ام��روز باتوج��ه به پیش��رفت فن��اوری ثابت 
ش��ده که ظرف های مس��ی نه تنها ضرر ندارند 
بلک��ه فواید زیادی هم دارن��د. این ظروف برای 
س��لامتی مفید هس��تند و نس��بت ب��ه ظروف 
پلاستیکی، ضمن اینکه ماندگاری بالایی دارند، 
آسیب کمتری به محیط زیست وارد می کنند. 

ای��ن ظ��روف حتی اگ��ر دور انداخته ش��وند 
ب��ه طبیع��ت ضرب��ه ای وارد نمی کنن��د و ب��ا 

محیط زیست سازگاری دارند.
وی با اش��اره ب��ه علاقه مندی مردم نس��بت 
به صنایع دس��تی مس��ی به ضعف تبلیغات در 
کشور اشاره کرد و گفت: این ظروف عامه پسند 
هس��تند و اغل��ب مردم ب��ه آنها علاق��ه دارند؛ 
بنابراین باید تبلیغات برای مصرف لوازم مس��ی 
را بیش��تر کنیم. به طور قطع اگر روی تبلیغات 
تمرکز بیشتری داشته باشیم می توانیم بیش از 
اینه��ا برای این محصولات در ب��ازار داخلی جا 

باز کنیم.

قیمت�تمام�شده�بالاست��
این کارش��ناس ارش��د معدن مس با اش��اره 
به اینکه مش��کل دیگر گرانی ای��ن نوع صنایع 
 س��تی اس��ت، بیان کرد: مش��کل این است که 
قیمت تمام ش��ده ظروف مس��ی بالاست و این 
امر باعث می ش��ود هر کسی نتواند آنها را تهیه 
کن��د. از آنجای��ی که ش��مش مس کم اس��ت، 
 قیم��ت تمام ش��ده صنایع دس��تی مس��ی هم 

زیاد می شود.
او با اش��اره به دلایل دیگر ب��الا بودن قیمت 
صنایع دس��تی مس��ی تاکی��د کرد: اگ��ر تولید 
صنای��ع پایین دس��تی افزایش پی��دا کند و بر 
عرضه شمش مس بیش��تر تاکید کنیم، قیمت 

تمام شده هم کاهش می یابد. 
او نقش آفرینی دولت برای حل این مشکل را 

کلیدی دانست.
اسماعیل نژاد با اشاره به مشکلات معدنکاری 
در کشور اظهار کرد: هزینه بالای معدنکاری از 
جمله تهیه ماش��ین آلات و اب��زارآلات معدنی و 
وجود تحریم ها از دیگر عواملی اس��ت که باعث 
شده قیمت تمام ش��ده صنایع دستی در بخش 
م��س بالا باش��د. او در ادامه با تاکی��د بر اینکه 
بخش��ی از گرانی صنایع دس��تی در بخش مس 
طبیعی است، گفت: کار دست ارزشمند است و 
منبت کاری و فیروزه کاری قیمت صنایع دستی 
را ب��الا می ب��رد. اس��ماعیل نژاد در پایان گفت: 
جوان های بیکاری داریم که می توانند در حوزه 
صنایع دس��تی کار کنند و می ت��وان گفت این 
حوزه اش��تغال زیادی در کشور ایجاد می کند؛ 

بنابراین باید صنایع پایین دستی را رونق داد.
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اخبار

شرکت آلومینیوم ایران 
مجمع برگزار می کند

مجم��ع عمومی ش��رکت آلومینی��وم ایران در 
تاریخ 99/03/26 برگزار می شود.

ب��ه گ��زارش معدن نی��وز، ش��رکت آلومینیوم 
ایران با هدف انتخاب اعضای هیات مدیره مجمع 

عمومی فوق العاده برگزار می کند.
بر این اساس، این شرکت اعلام کرد؛ از تمامی 
سهامداران، وکیل یا قائم مقام قانونی صاحب سهم 
و همچنین نماینده یا نمایندگان اشخاص حقوقی 
دعوت می شود تا در جلس��ه مجمع عمومی این 
شرکت که در س��اعت 16:00 روز دوشنبه مورخ 
1399/03/26 در اس��تان تهران، ش��هر تهران به 
آدرس ته��ران، خیاب��ان ملاصدرا، بع��د از تقاطع 
پل کردستان، س��اختمان شماره ۴9، طبقه اول، 
دفتر مرکزی شرکت آلومینیوم ایران حضور بهم 

رسانند.
این ش��رکت از س��هامداران خود خواسته این 
مجمع را به دلیل پروتکل های بهداشتی به دلیل 
ش��یوع ویروس کرونا به ص��ورت آنلاین ملاحظه 

کنند.

 تولیدکنندگان  
 و فعالان فولاد دست 
از معاملات کشیدند

در پ��ی افزای��ش ش��دید ناپای��داری در بازار، 
تولیدکنندگان و فع��الان صنعت فولاد به منظور 
تثبی��ت قیمت ها و کاهش التهاب بازار دس��ت از 

معاملات کشیدند.
ب��ه گزارش بورس پرس، ب��ه گفته آنها افزایش 
ش��دید فاصله کف و سقف قیمت شمش موجب 
ش��ده تا نرخ های متفاوتی برای شمش و میلگرد 

در بازار مطرح شود.

بررسی برنامه های جهش 
تولید در صنعت مس 

با حض��ور اردش��یر س��عدمحمدی مدیرعامل 
ش��رکت مس و محمدرضا بهرام��ن رئیس خانه 
معدن ای��ران و پیمانکاران بخش صنعت و معدن 
برنامه ه��ای جهش تولید در ش��رکت مس مورد 

بررسی قرار گرفت.
ب��ه گزارش م��س پرس، ش��رکت ملی مس بر 
پایه نتایح جدید اکتش��افی که منجربه خبرهای 
خوب درب��اره افزایش ذخیره معدنی مس ش��ده 
است و از س��وی دیگر تهیه برنامه افزایش تولید 
مس به ۵۵0 هزار ت��ن در آینده نزدیک نیازمند 
برنامه ری��زی و اس��تفاده از پیمان��کاران قوی و با 

تجهیزات پیشرفته است.
بر این اساس، تحقق این برنامه نیازمند دو برابر 
شدن ظرفیت اس��تخراج است. شرکت ملی مس 
ب��ا درک این موضوع که هر گون��ه برنامه جهش 
تولی��د نیازمند تعامل و همراهی و تلاش مضاعف 
پیمانکاران دارد نشس��تی با حض��ور پیمانکاران 
بخ��ش خصوص��ی صنعت م��س برگ��زار کرد تا 
موضوعاتی همچون تامی��ن تجهیزات حفاری، و 
انفجار، ماش��ین  آلات بارگیری و حمل و نوسازی 
ن��اوگان حمل ونقل معدنی مورد بحث و بررس��ی 

قرار گیرد.
اردشیر س��عدمحمدی، مدیرعامل شرکت مس 
در این نشست خطاب به پیمانکاران گفت: جهش 
تولید از مسیر تعامل قوی و موثر بین شرکت ملی 

مس و پیمانکاران محقق می شود.
وی افزود: در شرایطی هستیم که شرکت مس 
نقش ملی در اقتصاد کشور بازی می کند؛ بنابراین 

توسعه در صنعت مس یک ضرورت است.
مدیرعامل شرکت مس با اشاره به برنامه تولید 
۵۵0 هزار تن مس در افق 1۴03 نزدیک تصریح 
کرد: برای توسعه و افزایش تولید نیازمند نوسازی 
ن��اوگان و حمل ونقل معدن��ی و افزایش ظرفیت 
حفاری و برداش��ت ماده معدن��ی از 192میلیون 
ت��ن به بی��ش از3۵0 میلیون تن هس��تیم و این 
مه��م در صورت��ی محقق می ش��ود ک��ه از الان 
 ب��رای آین��ده ن��اوگان معدنی خ��ود برنامه ریزی 

داشته باشیم.

ایران،هشتمینفولادسازجهانمیشود
روحانی در آیین بهره برداری از چند طرح  بزرگ صنعتی و معدنی در اصفهان و خراسان رضوی

معاون وزی��ر صنعت، معدن و تجارت گفت: اجرای پروژه 
10 میلیون تنی فولاد چابهار، به زودی وارد مرحله عملیاتی 
می ش��ود و تاسیس ش��رکت در محل منطقه آزاد چابهار و 

واگذاری زمین، زمینه ساز اجرای این طرح است.
به گ��زارش روابط عمومی ایمیدرو، خ��داداد غریب پور در 
نشس��ت پایش پروژه 10 میلیون تنی ف��ولاد چابهار که با 
حض��ور »مرتض��ی بانک« مش��اور رئیس جمه��وری و دبیر 
شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی برگزار شد، افزود: 
ش��رکت گل گهر به عنوان رهبر کنسرس��یوم برای پیشبرد 

اهداف طرح، بعد از تعیین و تملک زمین، تاس��یس شرکت 
را در دستور قرار خواهد داد.

وی با بیان اینکه پس از تاس��یس شرکت، واگذاری زمین 
برای آغ��از عملیات اجرایی انجام خواهد ش��د، اضافه کرد: 
مس��اعدت لازم در واگذاری زمین با کنسرس��یوم از سوی 
مناطق آزاد انجام خواهد ش��د تا پ��روژه هرچه زودتر وارد 

مرحله اجرا شود.
براس��اس این گ��زارش، مرتضی بانک دبیر ش��ورای عالی 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی گفت: برای س��اخت این پروژه 

ضروری است فولاد مبارکه هم وارد کنسرسیوم شود. بانک 
افزود: مس��ائل مربوط به محیط زیست و واگذاری زمین در 

دست پیگیری است و انجام خواهد شد.
مش��اور رئیس جمه��وری اعلام ک��رد: در هن��گام انجام 
مطالعات پروژه فولاد چابهار، مجوزهای اراضی برای احداث 
کارخانه دریافت خواهد ش��د تا ب��ه زودی وارد امور فنی و 
اجرایی ش��ویم. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
سیستان و بلوچستان هم در این نشست که به شیوه ویدئو 
کنفرانس اداره می ش��د، اعلام کرد: براس��اس اجرای پروژه 

مزبور، هماهنگی لازم با دس��تگاه های اجرایی سیس��تان و 
بلوچس��تان از سوی استانداری انجام شده تا مسائل مربوط 
ب��ه واگذاری اراض��ی در منطق��ه آزاد و همچنی��ن تامین 
ملزومات اجرای پروژه، با س��رعت بیش��تری دنبال ش��ود. 
عبدالرحیم کردی ، مدیرعامل س��ازمان منطقه آزاد چابهار، 
جمشید ملارحمان مدیرعامل شرکت گل گهر، امیرحسین 
نادری مدیرعامل ش��رکت ملی فولاد ایران و ماندانا زنگنه، 
مع��اون هماهنگی امور اقتصادی اس��تانداری سیس��تان و 

بلوچستان حضور داشتند.

طرح فولاد ۱۰ میلیون تنی چابهار در آستانه اجرا

 گروه معدن: 
رئیس جمه��وری چند طرح  ب��زرگ صنعتی و 
معدنی در استان های اصفهان و خراسان رضوی 
را با سرمایه گذاری بیش از ۴ هزار و ۸00میلیارد 
توم��ان، ب��ه ط��ور همزم��ان و از طری��ق ویدئو 

کنفرانس افتتاح کرد.
 حس��ن روحانی در مراس��م افتتاح طرح های 
ملی در استان های خراسان رضوی و اصفهان که 
به صورت ویدئو کنفرانس انجام ش��د با اشاره به 
افتتاح برخی دس��تاورد های ملت بزرگ ایران به 
همت کارگران و مهندسین گفت: برای ما بسیار 
مهم است که امسال سالی پرکار و پرشتاب برای 

همه مسئولان و کارگران باشد. 
رئیس جمه��وری تاکی��د کرد: معادن، بس��یار 
مه��م اس��ت و بار ه��ا در دولت توصی��ه کرده ام 
و  مع��دن  وزارت صنع��ت،  ب��ه  ام��روز ه��م  و 
تج��ارت توصی��ه می کنم ک��ه یک��ی از کار های 
 بس��یار مه��م ای��ن اس��ت ک��ه مع��ادن را آزاد 

کنیم.
روحانی با اش��اره به اینکه تولید فولاد کش��ور 
در دولت ه��ای یازده��م و دوازده��م ب��ه 2 برابر 
تولید فولاد در تاریخ ایران رس��یده اس��ت گفت: 
این به معنای آن اس��ت که همه سرمایه گذاران، 
کارآفرینان و مهندسان ما شبانه روز برای آبادانی 

کشور تلاش می کنند.
رئیس جمهوری تصریح کرد: مهم است که در 
ف��ولاد از رتبه دهم به رتبه هش��تم می رس��یم و 
امروز کشور ظرفیت ۵۵ میلیون تن فولاد را دارد.

وی گفت: ما هم در معدن و هم در کنس��تانتره 
و هم در گندله و آهن اس��فنجی و ش��مش فولاد 

صاحب زنجیره منظم و کاملی شده ایم.
رئیس جمهوری اضافه کرد: اینکه می بینیم در 
مکانی کنس��تانتره ایجاد می ش��ود و جای دیگر 
گندله، نش��ان این اس��ت که زنجیره تولید فولاد 
انجام می گیرد و ما باید کاری کنیم که در بخش 
فولاد از معدن که شروع می کنیم بتوانیم زنجیره 
بعدی را نیز محقق کنیم تا س��ریعتر به محصول 

نهایی برسیم.
روحانی با اش��اره به اینکه امروز تمام ایران به 
یک کارگاه عظیم تبدیل ش��ده اس��ت گفت: در 
همه اس��تان ها همه ت��لاش می کنند و در بخش 
صنع��ت و مع��دن 3 هزار و ۸00 طرح مش��غول 
فعالیت هس��تند و تا پایان س��ال نیز 200 طرح 

شروع به فعالیت می کنند.
وی افزود: م��ا در بخش های مختلف خدمات، 
صنعت و انرژی ش��اهد تحول هستیم و موفقیم 
و هر هفته طرح ه��ای بزرگی را افتتاح می کنیم. 
روحان��ی در ادام��ه س��خنانش در مراس��م آغاز 
بهره برداری از این طرح ها تاکید کرد: افتتاح این 
طرح ها پاس��خ بس��یار خوبی به کسانی است که 
می خواستند در سال های 9۷ و 9۸ کشورمان را 

به زانو در آورند. 
راه ان�داری طرح ه�ای  � در  تس�ریع 

نیمه تمام
به گزارش »گس��ترش نیوز«، م��درس خیابانی 
سرپرست وزارت صنعت، معدن وتجارت در آیین 
افتت��اح و بهره برداری کارخانه کنسانتره س��ازی 
س��نگان بزرگ ترین کارخانه ش��رق کشورگفت: 
در س��ال جهش تولی��د، تس��ریع در راه انداری 
طرح های نیمه تمام کش��ور آغاز می شود وزارت 
صنعت، معدن و تجارت به عنوان خانواده بزرگ، 
در قالب طرح پوی��ش هفتگی 200 طرح بزرگ 
صنعتی از می��ان 3۸00 طرح ب��الای ۸0درصد 
 پیشرفت مرتبا افتتاح می کند که ابعاد اقتصادی و 

اجتماعی دارد.
با راه اندازی کنس��انتره س��نگان ظرفیت تولید 
کنسانتره کشور از ۵۷ میلیون تن به 62 میلیون 
تن افزایش می یابد در 1۴0۴ با تولید ۵۵ میلیون 
ت��ن فولاد از رتبه 10 جهانی ب��ه رتبه ۸ جهانی 
می رسیم. طرح ۵ میلیون تنی کنسانتره سنگان 
در 1393 آغاز شده است که3هزارمیلیارد تومان 
حج��م س��رمایه گذاری این طرح اس��ت ظرفیت 
بینظ��ر مجموع��ه فولادس��نگان، فراهم ش��دن 
تبادلات مرزی و خارجی است که تضمین کننده 
ش��رق کشور است و مصونیت امنیتی هم بهمراه 

دارد. 

۲۰۰ ط�رح ب�زرگ ب�رای اش�تغال  �
50هزار نفر

حس��ین مدرس خیابانی همچنی��ن از پویش 
هفتگی افتتاح 200 طرح جهت اشتغال ۵0هزار 
نف��ر ت��ا پایان دول��ت خبر داد. حس��ین مدرس 
خیابانی در آیین افتتاح فاز اول مجتمع س��نگان 
ضمن قدردانی از دس��ت  اندرکاران این مجموعه 
بی��ان کرد: در س��الی که از س��وی رهبر انقلاب 
س��ال جهش تولی��د نام گذاری ش��د و در زمینه 
سیاس��ت های دولت خدمت گذار و  همان طور که 
خدمات شایسته جنابعالی برای توسعه طرح های 

صنعتی را با حضور شما آغاز به کار می کنیم.
وی افزود: وزارت صمت به نمایندگی از جامعه 
پر تلاش بخش تولید و کار کشور و جامعه بزرگ 
صنعت، معدن و تجارت برنامه ریزی منس��جمی 
انجام داده است که در غالب یک پویش هفتگی 
200 طرح بزرگ صنعتی و معدنی کش��ور را هر 
هفته به صورت مداوم تا قبل از ش��هریور 1۴00 
و پایان کار دولت دوازدهم، مرتبا افتتاح کند که 
انشالله با افتتاح این طرح ها، اثرات بی نظیر و قابل 
توجهی در ابعاد اقتصادی، اجتماعی و امنیتی را 

در کشور ایجاد کنیم. افتتاحیه-پنج
سرپرست وزارت صنعت، معدن وتجارت اظهار 
ک��رد: حجم س��رمایه گذاری در ای��ن 200 طرح 
بزرگ صنعتی با1۷0 هزار میلیارد تومان برآورد 
شده است، ضمن اینکه ۵0 هزار نفر در این طرح 
عظیم به اشتغال مستقیم روی خواهند آورد و با 
راه ان��دازی این چرخه ها چندین برابر از این عدد 

به اشتغال غیر مستقیم روی خواهند آورد.
وی ادامه داد: امروز در کنار اس��تاندار محترم 
رض��وی مفتخریم ک��ه 3 طرح ب��زرگ صنعتی 
و معدن��ی که ش��امل 2 طرح معدنی در اس��تان 
خراس��ان رضوی و یک طرح در اصفهان اس��ت 

راه اندازی خواهد شد.
وی اف��زود: این 200 طرح ب��زرگ صنعتی از 
میان3۸00 ط��رح بالای ۸0 درص��د کار افتتاح 
می ش��ود، مفهوم این امر این اس��ت که یعنی تا 
پایان دولت دوازدهم اج��رای طرح های صنعتی 

معدن��ی محدود ب��ه ای��ن 200 ط��رح نخواهد 
ب��ود و جای ج��ای کش��ور ش��اهد پیش��رفت و 
س��ازندگی خواهد بود. م��درس خیابانی خطاب 
به رئیس جمه��وری اظهار کرد: هم اکنون در این 
نقطه که من ایس��تاده ام قرار اس��ت مجتمعی با 
تولی��د ۵ میلیون تن کنس��تانتره به بهره برداری 
برس��د، البته امروز 2/۵ میلی��ون تن بهره برداری 
می شود و تا کمتر از ۵0 روز دیگر ظرفیت تولید 
این مجتمع عظیم کامل خواهد شد. با این حجم 
از تولید ظرفیت تولید کنستانره در کشور از ۵۷ 

میلیون تن به 62میلیون افزایش پیدا می کند.
وی ادام��ه داد: مجموع��ه تولید فولاد کش��ور 
در دول��ت یازده��م و دوازده��م 2براب��ر افزایش 
پی��اده کرد ب��ه این مفهوم ک��ه در ابتدای دولت 
یازدهم تولید فولاد کش��ور 1۴.۵ میلیون تن بود 
و امروز برای تولید 2۸ میلیون تن برای سال 99 
برنامه ریزی شده است که البته با راه اندازی طرح 
دیگر در امسال ظرفیت اسم تولید به ۴2 میلیون 

تن افزایش پیدا خواهد کرد.
وی درب��اره چش��م انداز 1۴0۴ گفت: برنامه ما 
این اس��ت که در چش��م انداز 1۴0۴، ۵۵میلیون 
تن فولاد تولید کنیم، و این بدان معناس که این 
۵۵ میلی��ون تن رتبه ایران را از دهم به هش��تم 

خواهیم رسید.
مدرس خیابانی ادامه داد: همزمان با طرح تولید 
در مجتمع س��نگان، در کارخانه مجاور کارخانه 
تولید ۵/2 میلیون تنی گندله با س��رمایه گذاری 
مشترک فولاد خوزستان و مجموعه صندوق های 
بازنشس��تگان بانک ها به بهره برداری می رس��د.با 
این افتتاح حجم گندله س��ازی در کش��ور به ۵۴ 
میلیون تن خواهد رس��ید، که س��رمایه این کار 
در حدود 2000 میلیارد تومان و اش��تغال برای 

2000 نفر خواهد بود.
وی ادامه داد: مجموعه سنگان در شرقی ترین 
نقطه کش��ور اس��ت و ظرفیت بینظیری که این 
مجمعه در شهرستان خواف ایجاد می کند علاوه بر 
اینک��ه تجارت با خارج را فراه��م می کند و ابعاد 
مختلفی از زندگی مردم این منظقه را تحت تاثیر 

قرار می دهد، تضمین کننده امنیت ش��رق کشور 
هم هس��ت. به هر حال اج��رای طرح هایی با این 
عظمت و با این تراک��م جمعیت برای ایجاد کار 
و اش��تغال و تولید، یک امنیت پایدار در مرزهای 
کش��ور ایجاد خواهد ک��رد و حتما یک مصونیت 
امنیتی را در کش��ور حاصل خواهد کرد. مدرس 
خیابان��ی افزود: ه��م زمان با ای��ن دو طرح یک 
طرح تولید لوازم خانگی بومی س��ازی شده برای 
افزایش تولید یخچال فریز در اس��تان اصفهان با 
حضور معاونت صمت و استاندار اصفهان در حال 
برگزاری اس��ت. سرپرست وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت در ادامه بیان کرد: افتتاح این طرح ها 
در ش��رایطی رخ داد ک��ه م��ا در محدودیت های 
اقتص��ادی و ش��دیدترین تحریم های چندس��اله 
اخیر هس��تیم و با افتخار بیان میداریم که تمام 
مراحل اجرای این پروژه ها به دس��ت متخصصین 

داخلی انجام شده است.
پیش�رفت ۳۷ درص�دی پروژه ه�ای  �

صنعتی در خراسان رضوی
در این مراس��م علیرضا رزم حسینی، استاندار 
خراس��ان رضوی به ارائه مختصر توضیحاتی در 
خصوص وضعیت این استان در مقابله با کرونا و 

همچنین نرخ تورم پرداخت.
وی در این باره اظهار کرد: نرخ بیکاری اس��تان 
در پایین ترین حالت بوده است و در سال گذشته 
۸.3 درص��د بود که 2.۵ درصد از متوس��ط نرخ 
بیکاری کش��ور کمتر است. لازم به ذکر است که 
نرخ تورم استان خراس��ان رضوی نیز از متوسط 

کشور پایین تر است. 
همچنین ما موفق ش��دیم افزون بر 100 هزار 
میلیارد توم��ان پروژه های کش��اورزی، صنعتی، 
گردشگری، عمرانی داشتیم که پیشرفت فیزیکی 
آنها تاکنون 3۷ درصد است. ضمنان وحدتی در 
این استان به وجود آمده و بزرگان تسنن و شیعه 
در این مراس��م حضور دارند و به صورت برادرانه 

در حال همکاری با یکدیگر هستند. 
رزم حسینی همچنین افزود: در خصوص کرونا 
خوش��بختانه با تصمیم ستاد ملی مقابله با کرونا 

در اس��فند ماه مبنی بر کنترل یا تعطیلیم حرم 
در سراسر کشور نگران زائران بودیم و روند قابل 
قبولی داش��تیم. ما در رتبه 11 کش��ور از لحاظ 
کنترل کرونا هس��تیم. تلفات کمتری داشتیم و 

پروتکل ها به خصوصی رعایت می شود.
رتبه سوم تولید کنس�انتره در کشور  �

را به دست آوردیم
علی امرایی به عنوان مدیرعامل فولاد سنگان 
در این مراسم به ارائه توضیحاتی در خصوص این 

کارخانه پرداخت.
وی ابتدا اظهار کرد: ما سعی کردیم استراتژی 
که در کش��ور تدوین ش��ده در س��ند چشم انداز 
مبنی بر قطع وابس��تگی به نفت و ایجاد اقتصاد 
درونزا و توجه به صنایع معدنی را مد نظر داشته 
باش��یم. در زمینه همین سیاس��ت در مجموعه 
ف��ولاد س��نگان در س��ال 1396 ف��ولاد مبارکه 
کارخانه گندله س��ازی در همی��ن منطقه افتتاح 
ش��د. به دلیل کمبود کنس��انتره و مواد اولیه در 
کش��ور و تکمیل زنجی��ره تولید ف��ولاد مبارکه 
کارخانه کنسانتره س��ازی س��رمایه گذاری شد و 

امروز شاهد افتتاح این کارخانه هستیم.
امرایی اف��زود: این کارخانه با س��رمایه گذاری 
3۸00 میلیارد تومان و ایجاد اشتغال 3۵00 نفر 
به صورت مستقیم و غیر مستقیم در این منطقه 
افتتاح شد. ما با راه اندازی این کارخانه رتبه سوم 
تولید کنس��انتره در کشور را به دست می آوریم و 
10 درصد به ظرفیت تولید کنس��انتره در کشور 
اضافه خواهیم کرد. مشخصات خاصی این پروژه 
دارد که س��عی می کنم به صورت مختصر آنها را 

ارائه کنم.
مدیرعامل فولاد س��نگان گف��ت: طولانی ترین 
ن��وار نقاله به طول ۸ کیلومتر را در این مجموعه 
داری��م. بزرگترین س��یلوهای سرپوش��یده برای 
ذخیره کنسانتره را در اختیار داریم. این کار برای 
جلوگیری از آلودگی محیط زیس��ت انجام ش��ده 
است. یکی از مزایای مهم این طرح این است که 
برای نخستین بار در کشور سیستم ابّگیری باطله 
را اجرا کردیم که باعث می ش��ود ۵0 درصد آبی 

که مصرف می شود به چرخه بازگردد.
وی اظهار کرد: س��ال گذش��ته ف��ولاد مبارکه 
متعهد ش��د که ۷ مدرسه بس��ازد و ما ۴ مدرسه 
را در کمتر از 100 روز ساختیم و تحویل دادیم. 
ب��ا دانش��گاه تهران نی��ز ق��راردادی در خصوص 
توانمندس��ازی جوامع روس��تایی داش��تیم. قبلا 
نمون��ه موفق آن در کرمان انجام ش��ده بود و ما 

همان نمونه را در شهرستان اجرا می کنیم. 
امرایی در پایان س��خنرانی گف��ت: از همراهی 
و هم��کاری تمام عزیزان تش��کر می کنم. از این 
همت و تلاش سپاس��گذارم که امروز توانس��تیم 
مراسم افتتاح را به خوبی اجرایی کنیم. این طرح 
بدون متخصصین خارجی انجام ش��ده است و با 
جس��ارتی که صورت گرفت این کار انجام ش��د. 
خط 2 این کارخانه کاملا آماده است.برای کاهش 

ریسک فعلا خط یک را راه اندازی کردیم.

فاز اول واحد تولید کنس��انتره س��نگ آهن صنایع معدنی فولاد س��نگان با ظرفیت تولید ۵ میلیون تن کنسانتره سنگ آهن و واحد تولید 
گندله آهن ش��رکت توس��عه فراگیر سناباد با ظرفیت تولید س��الانه 2.۵ میلیون تن گندله آهن در استان خراسان رضوی و طرح های جدید 
گروه صنعتی انتخاب شامل طرح بزرگ »افزایش ظرفیت تولید یخچال فریزر« با ظرفیت تولید 300 هزار دستگاه و طرح »بومی سازی اجزا و 
قطعات لوازم خانگی« در استان اصفهان، در این مراسم مورد بهره برداری قرار گرفت. فاز اول واحد تولید کنسانتره سنگ آهن صنایع معدنی 
فولاد سنگان واقع در شهرستان خواف استان خراسان رضوی با ظرفیت تولید ۵ میلیون تن »کنسانتره آهن« با سرمایه گذاری 2900 میلیارد 
تومانی شرکت فولاد مبارکه برای ۵00 نفر به صورت مستقیم اشتغالزایی کرده است. همچنین واحد تولید گندله آهن شرکت توسعه فراگیر 
سناباد نیز با ظرفیت تولید 2.۵ میلیون تن »گندله آهن« و با سرمایه گذاری یک هزار و 300 میلیارد تومان زمینه اشتغالزایی مستقیم 200 
نفر را فراهم آورده و در شهرستان خواف خراسان رضوی از سوی شرکت صنعتی و معدنی توسعه ملی تکمیل و آماده بهره برداری شده است. 
در حاش��یه افتتاح این 2طرح در گروه صنعتی انتخاب، پروژه های توس��عه ای دیگری نظیر هوشمندسازی فرآیندهای تولید، تولید آمیزه های 

پلیمری، تولید قطعات پلاستیکی لوازم خانگی و راه اندازی خطوط تولید انواع اواپراتور و قطعات سیکل تبرید نیز به بهره برداری رسید.
بر اس��اس گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، 200 طرح بزرگ و  منتخب )پیش��ران( در سراس��ر کش��ور با اش��تغال ۴1 هزار نفر و 
س��رمایه گذاری 169 هزار میلیارد تومان در س��ال 99 در قالب »پویش ملی تولید، تداوم امید« تکمیل و افتتاح خواهند شد.همچنین بر این 
اساس هم اکنون حدود 12 هزار و ۵00 طرح صنعتی و معدنی با پیشرفت فیزیکی بالای 60 درصد در کشور وجود دارد و اقدامات لازم برای 

تکمیل و بهره برداری آنها در حال انجام است.
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یادداشت

مدیر اجرای��ی انجمن تولیدکنندگان ف��ولاد ایران گفت: 
پیش��نهاد برخی بر تغییر نس��بت های قیمت��ی محصولات 
زنجیره فولاد اس��ت، در عین حال معتقد هستیم که باید از 

معادن کوچک حمایت شود.
به گزارش مع��دن ۲۴، وحید یعقوبی اظهار کرد: معاونت 
معدن��ی وزارت صنعت،  معدن و تجارت به 3 تش��کل خانه 
معدن ای��ران، انجمن فولاد و انجمن س��نگ آهن به همراه 
کمیس��یون معدن��ی ات��اق ای��ران ماموریت داد تا ب��ه ارائه 
پیش��نهادات خود برای اص��اح قیمت ه��ای زنجیره فولاد 
بپردازن��د. وی بیان ک��رد: تاکنون جلس��اتی در این زمینه 
برگزار ش��ده و به نظر می رسد بتوانند به جمع بندی و اتفاق 

نظر برسند.
یعقوب��ی از زمینه س��ازی برای آغاز به کار ش��ورای آهن و 
فولاد خبر  داد که اس��تارت کار آن در سال های گذشته زده 
شده بود و ادامه داد: این یک شورای مشورتی است که برای 
هماهن��گ کردن دیدگاه های س��نگ آهنی ها و فولادی ها با 

یکدیگر تشکیل شده و تشکل جدیدی نخواهد بود.
مدیر اجرای��ی انجمن فولاد گفت: تواف��ق بعدی این بود 
ک��ه دولت پای��ش را از قیمت گذاری فولاد کنار بکش��د که 
با سیاس��ت های مدرس خیابانی سرپرست جدید وزارتخانه 
ای��ن مهم در حال اتفاق افتادن اس��ت. مدیر اجرایی انجمن 
تولیدکنن��دگان فولاد ایران خاطرنش��ان کرد: اصل موضوع 
تغییر ضرایب قیمتی محصولات زنجیره فولاد از آنجا کلید 
خورد که همه چیز در این زنجیره به قیمت ش��مش فولاد 

خوزستان وابسته است و به این ترتیب، با پایین نگهداشتن 
قیمت ش��مش، ب��ه نوعی قیم��ت همه محص��ولات پایین 

نگهداشته می شد. 
وی اضاف��ه کرد: این نس��بت ها و ضرایب یک بار در زمان 
وزارت آقای نعمت زاده در سال ۹3 کارشناسی و حسابرسی 
شد که تا س��ال گذشته نیز برقرار بود و کار می کرد، اما در 
سال گذشته به دلیل سرکوب قیمتی شمش فولاد، فعالان 
معدنی ش��اکی بودند که دیگر فعالیت ب��رای آنها به صرفه 

نیست. 
یعقوبی اظهار کرد: در آن زمان پیش��نهاد معاونت معدنی 
وق��ت وزارتخانه س��رقینی ای��ن بود که به ط��ور مثال نرخ 
کنس��انتره را از ۱3.۸ درصد به ۱۶ درص��د افزایش دهیم و 
پیش��نهادات مشابهی برای س��ایر محصولات داشت؛ یعنی 
بدون اینکه کار کارشناس��ی مجددی انجام ش��ده باشد به 
صورت توافقی و ریش سفیدی نسبت ها را دستکاری کردند 

که در آن مقطع مورد قبول قرار گرفت.
وی گفت: امسال دوباره موضوع تغییر نسبت ها و درصدها 
مطرح ش��ده، اما بحث ما این است که این ارقام و نسبت ها 
با کار کارشناس��ی اس��تخراج و حسابرس��ی ش��ده، مبنای 
سرمایه گذاری در آن دیده شده، همچنین سودآوری متوازن 
حلقه ها، هزینه های تبدیل، حمل و... در آنها پیش بینی شده 

است و بر این اساس نباید تغییر کند.
ای��ن مق��ام صنفی تاکید ک��رد: هدف نیز این ب��ود که با 
نوس��انات قیمت ش��مش، مواد اولیه مورد نی��از فولادی ها 

دچار نوس��ان نش��ود؛ بنابراین نظ��ر ما این اس��ت که این 
نس��بت ها باید ثابت بماند. وی توضی��ح داد:  ۹۵ درصد بازار 
سنگ آهن در اختیار ش��رکت های بزرگی همچون گل گهر، 
چادرملو، گهر زمین و... اس��ت و تنها ۵درصد بازار در اختیار 
ش��رکت های بخش خصوصی کوچک و متوس��ط است، اما 

معضل کجاست؟ 
یعقوبی ادامه داد: فولادسازان بزرگ و معدن کاران بزرگ 
با هم توافق می کنند و مش��کل س��ر معادن کوچک اس��ت 
که اعام می کنند نس��بت های یاد شده برای ما نمی ارزد و 
نمی صرفد؛ اینها نیز عموما صادرکنندگان سنگ آهن معادن 

کوچک هستند.
پیشنهاد�سنگ�آهنی�ها�در�دست�بررسی�است��

وی گف��ت: در ای��ن زمینه پیش��نهاد دادی��م که عوارض 
صادراتی دریافت ش��ده از س��نگ آهن به خزانه واریز نشود، 
بلکه صندوقی به نام »صندوق فرآوری سنگ آهن«  تشکیل 
ش��ود و ع��وارض را در آن وارد کنند و از همین محل بابت 

فرآوری سنگ آهن به آنها تسهیات بدهند.
مدیر اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران ادامه داد: 
پیش��نهاد دوم نیز این است که آن ۵درصد یاد شده )یعنی 
معادن کوچک س��نگ آهن که فعالیت شان صرفه اقتصادی 
ندارد( باید کنسرسیومی تشکیل دهند که این کنسرسیوم 
تحت حمایت فولادس��ازان بزرگ قرار بگیرد؛ به طور مثال 
ذوب آهن اصفهان س��نگ آهن تولیدی ش��ان را پیش خرید 

کند تا فعالیت شان به صرفه باشد. 

وی گفت: س��نگ آهنی ها نیز پیش��نهاداتی دارند که در 
دس��ت بررسی اس��ت، اما مهم این است که وزارت صنعت، 
معدن و تج��ارت بداند چند مبنا برای تداوم کار پیش بینی 

شده است.
یعقوبی خاطرنش��ان کرد: معاونت معدنی وزارتخانه اعام 
کرده که تش��کل ها پیش��نهادات خود را در این زمینه ارائه 
کنند، اگر پیش��نهادات مش��ترک و واحد ب��ود که همان را 
اعم��ال خواهد کرد و در غی��ر این ص��ورت، وزارتخانه کار 
کارشناس��ی خ��ود را انج��ام داده و اعم��ال خواهد کرد که 
منطقی به نظر می رس��د و باید از رویکرد اسماعیلی در این 

زمینه تشکر کرد. 
این مقام صنفی ادام��ه داد: ما به عنوان انجمن معتقدیم 
که نسبت های قیمتی محصولات زنجیره فولاد بر مبنای کار 
کارشناسی تعیین شده و نیاز به تغییر ندارند. وی بیان کرد: 
حتی بررس��ی کردیم که اگر مطابق ۹۰ درصد قیمت فوب 
خلیج فارس که برخ��ی بر آن نظر دارند پیش برویم، دوباره 
به همین نسبت خواهیم رسید؛ بنابراین اختاف نظرهای ما 

تشکل ها جدی نیست و مبناهایی یکسان دارد.
یعقوب��ی تاکی��د کرد: در پیش��نهاداتی که ب��ه وزارتخانه 
ارائ��ه خواهی��م داد هم روی قیمت ف��وب خلیج فارس وارد 
نخواهیم ش��د، زیرا ش��رکت های بزرگ ب��ه دنبال مبناهای 
قیمتی کم نوس��ان هس��تند ت��ا بتوانن��د برنامه ریزی برای 
 تولید و خرید داشته باش��ند، اما قیمت فوب نوسان زیادی 

دارد.

مدیر�اجرایی�انجمن�تولیدکنندگان�فولاد�ایران:

باید�از�معادن�کوچک�فولادی�حمایت�شود

تبعات محدودیت در صادرات فولاد
��»روزگار�معدن«�بررسی�کرد:

 نقش حمل ونقل ریلی 
در رشد بهره وری

حمل ونقل مواد اولیه و محصولات زنجیره تولید فولاد، 
با توجه به مس��افت های طولانی میان معادن سنگ آهن 
و کارخانه های گندله سازی و همچنین واحدهای تولیدی 
آهن اسفنجی، با مشکاتی مواجه است. حمل ونقل یکی 
از اصلی تری��ن زیرس��اخت ها در حوزه صنعت اس��ت که 
سهم قابل توجهی از قیمت تمام شده را به خود اختصاص 
می ده��د. حمل و نقل ریلی یکی از موثرترین و ارزان ترین 
سیستم ها نسبت به حمل و نقل جاده ای است که می تواند 
راندمان و به��ره وری یک مجموعه را ت��ا حد قابل قبولی 
افزایش دهد، اما بررس��ی ها نشان می دهد توسعه خطوط 
ریلی کش��ور متناس��ب با توس��عه معادن و تولید صنایع 

معدنی و فلزی انجام نشده است.
براس��اس آمار، 3 کشور برتر در حوزه حمل و نقل ریلی، 
بیش از ۸۴ درصد خطوط ریلی جهان را در اختیار دارند 
و ایران نیز با داش��تن حدود ۱۵ هزار کیلومتر خط ریلی، 
در ش��رایط فعلی رتبه بیس��ت ویکم را در جهان به خود 
اختصاص داده اس��ت. حجم جابه جایی در کشور بیش از 
۵۰۰ میلیون تن برآورد می ش��ود که فقط ۱۲ درصد آن 
به صورت ریلی انجام می شود؛ بنابراین باید با برنامه ریزی، 
هدف گذاری و اختصاص سهم عمده از اعتبارات کلی، در 

این حوزه سرمایه گذاری ویژه ای شود.
شرکت فولاد خوزس��تان با ظرفیت حمل ۱۰ میلیون 
تن کنس��انتره و محصولات تولیدی، ظرفیت قابل قبولی 
در حوزه حمل ونقل به ویژه حمل ریلی دارد. این ش��رکت 
با برخورداری از ۷۰ کیلومتر خط ریلی در داخل شرکت، 
۱۴ کیلومت��ر خ��ط ریلی در اس��کله اختصاص��ی، زمین 
صادراتی در بندر امام خمینی، ۸ دیزل مانوری، دو تیپلر 
)واگ��ن برگردان( و یک س��کوی تخلیه با ظرفیت تخلیه 
۵ میلی��ون تن، در ای��ن حوزه موفق عمل کرده اس��ت. 
همچنین این مجموعه با وجود زیرس��اخت ریلی مناسب 
در داخل شرکت، توان بارگیری و ارسال کامل محصولات 
تولید شده با ظرفیت ۸.3 میلیون تن بااستفاده از واگن را 
دارد. اما در خطوط ریلی کشور برای این صنعت، ظرفیت 
ریلی کافی وجود ندارد به همین دلیل سهم بخش ریلی 
با تاش های که انجام شده کمتر از ۵۰ درصد حمل ونقل 

این شرکت را تامین می کند. 
از س��ویی با توجه به روند توس��عه واحدهای معدنی و 
همچنین افزایش میزان حمل ونقل مواد معدنی و سنگ 
آه��ن و محصول در آینده نزدیک به ویژه در چش��م انداز 
۱۴۰۴ توس��عه، لازم اس��ت توجه ویژه و ی��ک نگاه کلی 
برای توس��عه حمل ونق��ل ریلی در کش��ور به وجود آید. 
تولید ۵۵ میلیون تن فولاد در چش��م انداز ۱۴۰۴ به ۸۰ 
میلی��ون تن گندله و ۵۰ میلیون تن آهن اس��فنجی نیاز 
دارد. ای��ن حجم از تولید ب��ا در نظر گرفتن ظرفیت های 
حمل ونقل کشور در س��ال های آینده مشکل ساز خواهد 
بود؛ بنابراین رفع ای��ن چالش نیازمند برنامه ریزی دقیق 
و تحول اساسی در زیرساخت های حمل ونقل به ویژه در 
حوزه ریلی است. ش��رکت فولاد خوزستان با بهره گیری 
از تمام��ی ت��وان موجود و ب��ا ایجاد ش��رکت حمل ونقل 
چندوجهی فولاد لجس��تیک توانس��ته بخش عمده ای از 
مدیری��ت این بخش را در ح��وزه تخصصی خود متمرکز 
کن��د و با توج��ه به محدودیت ها و مش��کات موجود در 
حوزه حمل ونقل کمبودهای موجود را پوش��ش دهد. اما 
همچنان ب��ا چالش هایی در این ح��وزه به ویژه در حمل 
ریلی و جاده ای مواجه اس��ت؛ انتظار می رود مس��ئولان 
ذی نف��ع در ح��وزه وزارت راه و شهرس��ازی و دولت در 
توسعه این بخش تصمیمات و تدابیر لازم را اتخاذ کنند.
رعایت مسائل ایمنی در حمل ونقل نیز از اهمیت ویژه ای 

برخوردار است. 
در حم��ل جاده ای، کلید اصلی در حوادث و تصادفات، 
عموم��ا کمبود مه��ارت و نقص در آم��وزش رانندگان و 
همچنین رعایت نکردن قوانین از س��وی آنهاست. اما در 
عرصه رقابتی بازار کنونی، تنها س��ازمان ها و صنایعی به 
موفقیت دس��ت خواهند یافت که در زمینه های خدماتی 
از اس��تانداردهای مرتب��ط و متناس��ب با ن��وع و ماهیت 
کارش��ان پیروی کنند و خود را هرچه بیشتر در راستای 
تحقق اهداف استانداردهای مورد نظر قرار دهند. با رشد 
روزافزون فناوری و ماش��ینی ش��دن، هر روز شاهد آمار 
بالای حوادث صنعتی و اتاف سرمایه های انسانی و مادی 
در کشور هستیم. بنابراین نیاز به استانداردهای ایمنی و 
بهداشت حرفه ای بیش از پیش احساس می شود. چنانچه 
سازمان ها از حدود مشخص شده تجاوز کنند، مشکاتی 
بی  ش��مار و در نهایت ضرر و زی��ان جبران ناپذیری برای 

سازمان رقم می زنند. 

علی محمدی
 مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان

بهادر احرامیان، نای��ب رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد 
در گفت وگو با »روزگار معدن« سیاس��ت های اتخاذ ش��ده از 
س��وی مس��ئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت، به ویژه در 
چند ماه گذش��ته را علت اصلی کاهش بیش از ۶۰ درصدی 
ص��ادرات فولاد و محص��ولات فولادی ای��ران در فروردین و 
اردیبهشت س��ال جاری در مقایسه با مدت زمان مشابه سال 
گذش��ته عنوان ک��رد و افزود: این کاه��ش در حالی به وجود 
آمده که انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران از قبل نس��بت به 
تبعات سیاست های متولیان امر و تاثیر آن بر کاهش صادرات 
هش��دار داده بود. با این وجود، هی��چ توجهی به توصیه های 
کارشناس��ان ای��ن حوزه نش��د و درحال حاضر نتای��ج آن را 

مشاهده می کنیم. 

نای��ب رئی��س انجم��ن تولیدکنن��دگان ف��ولاد 
خاطرنش��ان کرد: میزان تولید فولاد در کش��ور 

ما دو برابر نیاز کش��ور است؛ بنابراین کاهش 
صادرات به منزله توقف تولید در این صنعت 

خواهد بود. 
در همی��ن حال، درآمده��ای ارزی فعالان 

صنع��ت ف��ولاد کش��ور کاهش خواه��د یافت. 
البته در طول س��ال های گذش��ته می��زان نیاز این 

تولیدکنندگان ب��ه ارز برای تامین مواد مصرفی و قطعات با 
بومی س��ازی کاهش یافته، اما همچنان در برخی حوزه ها به 

واردات وابسته هستند. 
وی اف��زود: ما اعتق��اد داریم تنظیم ب��ازار داخلی و حفظ 

مناف��ع تولیدکنندگان بای��د در اولویت های دولت 
قرار گیرد، اما همچنان راه حل های بهتری برای 
پیوند دادن میان نیاز مشتریان داخلی، حفظ 
مناف��ع آنها و در کنار آن اس��تمرار صادرات 

وجود دارد.
احرامی��ان اب��راز امیدواری ک��رد با حضور 
حس��ین مدرس خیابان��ی به عنوان سرپرس��ت 
جدید وزارت صنعت، معدن و تجارت، چالش های 
این حوه برطرف ش��ود. کم��ا اینکه در همین ب��ازه زمانی 
کوتاهی که از فعالیت ایش��ان می گذرد، اقدامات خوبی آغاز 

شده اند. 
این عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در 

پایان تاکید ک��رد: تقاضا برای خرید فولاد ایران در بازارهای 
بین المللی همیش��ه وجود دارد، چراکه ما ارزان ترین فولاد را 
در داخل کشور و حتی در بازار جهانی به فروش می رسانیم. 
هرچند سیاس��ت های غلط وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در چند ماه گذش��ته، زمینه رش��د قیمت ف��ولاد را در بازار 
داخل��ی فراهم ک��رد و التهاباتی را به وی��ژه در فروش ورق و 
میلگرد پدید آورد. اما ما در شرایط عادی همیشه ارزان ترین 

فولاد جهان را با کیفیتی قابل توجه تولید کرده ایم. 
بر همین اساس نیز مشتریان خوبی در سراسر جهان داریم 
و حت��ی با چالش های تحریم کن��ار آمده ایم. درواقع چنانچه 
س��نگ اندازی ها برطرف ش��وند می توانیم جریان صادرات را 

حفظ کنیم. 

س��یدرضا شهرس��تانی، عضو هیات مدیره انجمن 
تولیدکنن��دگان ف��ولاد ای��ران در گفت وگ��و با 

»روزگار مع��دن« چند علت اساس��ی را برای 
کاهش صادرات فولاد ایران در دو ماه نخست 
سال جاری برش��مرد. پس از شیوع ویروس 
کرونا در دنی��ا، تجارت ایران با بس��یاری از 

کشورها محدود شد. از همان ابتدا کشورهایی 
چون عراق، افغانس��تان، ترکیه و سایر کشورهای 

همسایه مرزهای خود را به روی ایران بستند. 
توجه به این نکته ضروری به نظر می رس��د بخش قابل توجهی 
از صادرات فولاد ما به مقصد کشورهای همسایه انجام می شود. 
درنتیج��ه همین موضوع زمینه کاهش ص��ادرات فولاد را فراهم 
کرد. در ادامه سیاست های اشتباه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و الزام ش��رکت ها ب��رای عرضه تولیدات خ��ود در بورس کالا بر 
بار مش��کات این صنایع اف��زود و صادرات را بی��ش از پیش با 
محدودی��ت روبه رو کرد. اما درمجموع جای نگرانی وجود ندارد، 
چراکه تا پایان س��ال فرص��ت قابل توجهی باقی مانده و همچنان 

ام��کان جبران ای��ن افت وج��ود دارد. به ویژه ک��ه وضعیت 
ب��ازار بین المللی نیز رو به بهود م��ی رود و قیمت فولاد 
و محصولات وابس��ته به آن افزایش��ی شده است. در 
همی��ن ح��ال، چین می��زان واردات ف��ولاد خود را 

افزایش داده است. 
درنتیج��ه از مس��ئولان وزارت صنع��ت، معدن و 
تج��ارت انتظار م��ی رود از ح��الا به بعد ب��ر افزایش 

صادرات فولاد تمرکز کنند.
 البت��ه امی��د داریم با حضور سرپرس��تی جدی��د در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت برخی از این مش��کات برطرف ش��وند 
و صادرات افزایشی شود. شهرس��تانی اظهارکرد: چنانچه به هر 
دلیل��ی نتوان صادرات فولاد را افزای��ش داد، فاجعه ای در انتظار 

صنعت فولاد کشور خواهد بود. 
به وی��ژه که انتظار م��ی رود با توجه به رک��ودی که بر اقتصاد 
کشور سایه افکنده است؛ میزان مصرف این فلز و محصولات آن 
در سال جاری کاهش یابد. درواقع برآورد می شود میزان مصرف 
فولاد کش��ور از ۱۵ میلیون تن در سال ۹۸ به ۱3.۵ میلیون تن 

در سال جاری برسد. این افت درحالی حاصل می شود که میزان 
تولی��د این فلز و محصولات وابس��ته به آن از ۲۷ میلیون تن در 

سال ۹۸ به حداقل 3۰ میلیون تن در سال جاری می رسد. 
درصورتی که زمینه رش��د صادرات فراهم نشود با مازاد تولید 
قابل توجه��ی روبه رو خواهیم بود که زمین��ه کاهش قابل توجه 

قیمت این محصولات را فراهم می کند.
در چنین موقعیتی ش��رکت های فولادی با زیان وحش��تناکی 
روبه رو می ش��وند. در همین ح��ال باید تاکید ک��رد که کاهش 
ص��ادرات به منزله کاهش درآمد ارزی برای کش��ور اس��ت. ارز 
حاص��ل از صادرات فولاد به وی��ژه در موقعیت کنونی و با وجود 
تحریم ه��ای نفت��ی و افت قاب��ل توجه قیمت  نف��ت، از اهمیت 

ویژه تری برای کشور برخوردار است. 
فولاد ایران از چنان کیفیتی برخوردار اس��ت که جزو بهترین 
محصولات فولادهای دنیا به ش��مار می رود. درنتیجه اگر بتوانیم 
اه��داف صادراتی خ��ود را محقق کنیم؛ ای��ن صنعت درمجموع 
ح��دود ۱۵ میلی��ون تن ص��ادرات را رقم می زن��د و حدود ۶ تا 

۷میلیارد دلار ارز به کشور باز می گرداند. 

درباره�کاهش�صادرات�هشدار�دادیم

فرصت�جبران�باقی�است

 اساس��ی ب��رای رف��ع آن اندیش��یده قابل ماحظ��ه اس��ت و بای��د راه حل در دو م��اه نخس��ت س��ال ج��اری ب��دون تردید افت ص��ادرات فولاد 
داخل��ی نکته تاس��ف آور اینک��ه تصمیمات شود. سیاس��ت گذاران  هرچ��ه را در ای��ن صنع��ت فراه��م می کند؛ متولی��ان صنایع زمین��ه توقف تولید داش��ته اس��ت؛ گویی عملکرد برخی نقشی اساس��ی در این افت به همراه اش��تباه  م��ی رود  انتظ��ار   حاکم ب��ر صنعت ف��ولاد تجدیدنظر س��ریع تر در سیاست ها و راهبردهای بنابرای��ن 

شود.

سخن�پایانی�

 مرضیه احقاقی: 
براس��اس آمار منتش��ر شده از 

س��وی انجمن فولاد ای��ران، میزان صادرات 
فولادس��ازان بزرگ کشور در ۲ ماه نخست سال جاری 

و در مقایسه با مدت مشابه سال ۹۸، کاهش قابل توجهی را تجربه 
کرده اس��ت. آمار منتش��ر ش��ده حکایت از آن دارد که وضعیت برای سایر 

فولادس��ازان نیز بهتر از این نیس��ت و حتی شاید افت بیشتری را تجربه کرده باشند. 
مطابق با این آمار، مجموع میزان صادرات این ش��رکت ها )ذوب آهن اصفهان، فولاد خراس��ان، 

چادرملو، ارفع، خوزستان، کاوه جنوب کیش، فولاد مبارکه، فولاد هرمزگان و فولاد خوزستان( از ۲ میلیون 
و ۲۲۹هزار تن در ۲ ماه پایانی س��ال ۹۸ به ۸۰۹ هزار و ۶۶۵ تن در دوره دو ماه نخس��ت س��ال جاری )فروردین و 

اردیبهشت ۹۹( کاهش یافته است. یعنی میزان صادرات این شرکت ها در این بازه زمانی حدود ۶۴ درصد کاهش یافته است. 
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اخبار

ایمیدرو در موضوع ورود 
به معدن آلبلاغ خیلی 

معطل کرده است

اس��تاندار خراسان ش��مالی گفت: ایمیدرو در 
موضوع ورود به مع��دن آلبلاغ برای پی جویی و 

اکتشاف خیلی معطل کرده است.
ب��ه گ��زارش ایس��نا، محمدعلی ش��جاعی در 
جلسه رسیدگی به مصوبات رئیس جمهوری که 
در محل استانداری برگزار شد، اظهار کرد: ایدرو 
و ایمیدرو باید مصوبات س��فر رئیس جمهوری به 
اس��تان را اجرایی و به تعه��دات خود در درباره 
س��رمایه گذاری در حوزه صنای��ع فولادی عمل 

کنند.
طاهر رس��تمی هم در ادامه این جلسه از عدم 
تعهد ایمی��درو در قبال آغاز و انجام پی جویی ها 
و اکتش��اف مواد معدنی سرب و روی در منطقه 

معدنی آلبلاغ گلایه و انتقاد کرد.
وی با اش��اره به اینکه پی جویی و اکتشاف در 
معدن آلبلاغ از س��وی ایمیدرو یکی از مصوبات 
س��فر رئیس جمهوری به این استان بوده است، 
اظه��ار کرد: این هلدینگ همچنین بر اس��تقرار 
تیم حفاظتی به منظ��ور برقراری امنیت در این 
منطق��ه معدنی نیز تعهد داده بود اما متاس��فانه 
این هلدین��گ تاکنون به ای��ن تعهد خود عمل 
نک��رده و ب��ه تازگی نی��ز اعلام کرده اس��ت که 
نمی تواند چنین تیمی را در این منطقه مس��تقر 

کند.
وی تصریح کرد: این در حالی است که حفاظت 
از ای��ن منطقه معدن��ی به وس��یله ۷۰درصد از 
نیروهای نیروی انتظامی شهرس��تان اس��فراین 
انجام می ش��ود درحالی که این نهاد برای انجام 
وظایف اصلی خود در این شهرس��تان با کمبود 

نیرو روبه رو است.

 ایجاد واحد تولیدی
  ۱۵۰ هزار تنی فولاد 

در هندیجان

استاندار خوزستان از ایجاد یک واحد تولیدی 
۱۵۰ هزار تنی فولاد در هندیجان خبرداد.

به گزارش ایسنا، غلامرضا شریعتی در حاشیه 
نشست بررس��ی پروژه کارخانه فولاد هندیجان 
که در اهواز برگزار ش��د، اظهار کرد: این نشست 
درباره س��اخت واحد ۱۵۰هزار تنی ریخته گری 
و ن��ورد هندیجان برگزار ش��د. بخش خصوصی 
متقاضی س��اخت ای��ن واحد اس��ت و امیدوارم 

شاهد اجرایی شدن آن باشیم.
وی اف��زود: فرمان��دار هندیج��ان موضوع��ات 
مرتبط با این طرح را دنبال کرده است و طرح را 
برای هماهنگی های استانی در این جلسه مطرح 
کردن��د تا روند س��اخت آن در این شهرس��تان 

دنبال شود.
اس��تاندار خوزس��تان تصریح کرد: این طرح، 
نخس��تین س��رمایه گذاری صنعتی در هندیجان 
اس��ت. سیاس��ت های کل��ی دول��ت و نظ��ام بر 
این اس��ت که صنایع آب بر در س��واحل مستقر 
ش��وند و از ای��ن رو س��اخت این واح��د تولیدی 
می توان��د بس��یار حائزاهمیت باش��د. ش��ریعتی 
ادام��ه داد: س��اخت ای��ن واح��د ف��ولادی در 
منطقه ای مانند هندیجان که دارای آب اس��ت، 
ارزش اف��زوده بیش��تری دارد و ه��م هزینه های 
 کار کاه��ش می یاب��د و هم صادرات را تس��هیل
 می کند. اس��تاندار خوزس��تان خاطرنشان کرد: 
امیدواری��م با اجرا ش��دن این ط��رح، هندیجان 
منشاء تولید و اشتغال بیشتری شود و مقدمه ای 
برای صنعتی ش��دن مسیر اروند تا مکران باشد؛ 
این موضوع، مطابق برنامه ریزی های کلان دولت 
و همچنین مورد تاکید مقام معظم رهبری است.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم معادن را یکی 
از مطلوب ترین حوزه های س��رمایه گذاری در سطح استان معرفی 
ک��رد و افزود: ۲ درصد از ذخائر معدنی کش��ور در قم وجود دارد. 
محمود س��یجانی در گفت وگو با مه��ر، با بیان اینکه تاکنون ۱۸۲ 
فقره پروانه بهره برداری معدن در قم صادر ش��ده است، افزود: ۹۸ 
معدن در استان قم فعال است و ۴۸ معدن نیز در فهرست مزایده 
ق��رار دارد. وی ق��م را دارای مناطق دارای ظرفی��ت بالا در حوزه 
معادن دانست و افزود: تسهیلات بانکی به بهره برداران برای توسعه 
فعالیت و نوس��ازی ماش��ین آلات مورد نیاز داده می ش��ود که این 

امر موجب افزایش راندمان معادن و تولیدات معدنی خواهد ش��د. 
رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان قم تصریح کرد: 
ثبت پهنه های اکتشافی ازجمله پهنه حوض سلطان برای اکتشاف 
مس از سوی شرکت ملی مس ایران، ۲پهنه مشترک با استان های 
مجاور در غرب و جنوب غربی قم به مس��احت ۴۵۰ کیلومتر مربع 
توسط س��ازمان ایمیدرو و محدوده های حاصل از پهنه ژئوفیزیک 
جهت اکتش��افات طلا و فلزات آهن از سوی سازمان زمین شناسی 
برای اس��تفاده بیش��تر از ظرفیت معادن این اس��تان انجام ش��ده 
اس��ت. وی معادن را یکی از مطلوب ترین حوزه های سرمایه گذاری 

در س��طح اس��تان معرفی کرد و افزود: ۲درص��د از ذخایر معدنی 
کش��ور در قم وجود دارد. س��یجانی با اش��اره به جلوگیری از خام 
فروش��ی مواد معدنی استخراج شده تصریح کرد: مهم ترین ذخایر 
شناخته شده استان شامل سنگ های قیمتی مانند عقیق که برند 
ملی آن به عنوان عقیق به ثبت رسیده است معادن فلزی ازجمله 
سرب، روی، مس، منگنز، معادن غیرفلزی ازجمله کائولن، باریت، 
نمک و س��ولفات س��دیم و معادن مواد اولیه مصالح ساختمانی از 
جمله س��نگ های تزئینی، مرمریت، گرانیت، س��نگ های لاش��ه، 

سنگ آهک و سنگ گچ است.

مدیرعامل ذوب آهن با اش��اره به پیشگامی این شرکت در 
منطقی سازی قیمت عرضه محصولات فولادی در بورس کالا 
گفت: با رقابت ایجاد ش��ده، سقف قیمت ثبت شده متناسب 

با قیمت های صادراتی و منطقی است. 
به گ��زارش بورس پ��رس، منصور ی��زدی  زاده با اش��اره به 
ارس��ال نامه  به همه کارگزاری ه��ا و نهادهای نظارتی بخش 
س��اختمانی در ۹خ��رداد و کاهش داوطلبان��ه ۴۲۰ تومانی 
قیمت پایه گفت: یکی از کارکردهای مهم بورس کالا خروج 
از نظ��ام قیمت گ��ذاری دس��توری و شفاف س��ازی قیمت ها 
 اس��ت که به خوب��ی هم اثربخش ب��ود و موج��ب اطمینان 

عرضه کنندگان شد.
وی افزود: هر چند در گذش��ته شاهد دخالت هایی در نظام 
بورس کالا با قیمت گذاری دس��توری بودیم اما خوشبختانه 

ب��ا رویکرد جدی��د وزارت صنع��ت، دوباره ب��ه انجمن تولید 
کنندگان فولاد و تولید کنندگان عمده اعتماد شده و وظیفه 
داریم پاس��خ این اعتماد را به خوبی بدهیم. متاسفانه عده ای 
ک��ه در گذش��ته از طریق رانت های حاص��ل از قیمت گذاری 

دس��توری یا سیس��تم حواله ای منافعی حاصل کردند، امروز 
صنایع��ی را نیز در دس��ت گرفته اند و ب��ا در اختیار گرفتن 
تریبون ه��ای مختل��ف به دنبال ایجاد الته��اب در بازار فولاد 
هس��تند و این گون��ه الق��اء می کنند که ب��ورس کالا کارکرد 
مثبتی در این زمینه ندارد تا دوباره همان سیستمی که رانت 

ایجاد می کرد را دوباره احیا کنند.
این مق��ام مس��ئول ادام��ه داد: ذوب آهن ب��ه عنوان یک 
مجموع��ه ملی هر چند رویکرد اقتص��ادی نیز دارد اما به هر 
قیمت��ی حاضر به فروش محصول نیس��ت تا به مصرف کننده 
آسیب نرس��د. قیمت های صادراتی معیار خوبی برای تعیین 
قیم��ت داخلی اس��ت البته عده ای تلاش کردن��د، این امر را 
مغای��ر با حق و حقوق س��هامداران جل��وه دهند درحالی که 
قیمت های منطقی به نفع سهامدار نیز است و آنها نیز راضی 

به گران فروش��ی نیس��تند ضمن اینکه گران فروشی علاوه بر 
ظلم به جامعه، پش��توانه هم ندارد و باعث می شود با کاهش 

قیمت ها بحران ایجاد شود.
ی��زدی زاده عنوان کرد: پس از اص��لاح قیمت و رقابتی که 
در بورس کالا ایجاد ش��د، سقف قیمت ثبت شده متناسب با 
قیمت های صادراتی و بس��یار منطقی اس��ت. خوشبختانه به 
دنبال ذوب  آهن، فولاد خراس��ان هم به عنوان یک ش��رکت 
بزرگ تولیدکننده مقاطع س��اختمانی ای��ن کار را انجام داد. 
امید می رود فولادسازان در کنار سایر تکالیفی که در صنعت 
و اقتصاد دارند، بتوانند به عنوان یک بازوی قوی برای تامین 
ارز مورد نیاز در ش��رایط تحریم همچون گذشته موفق عمل 
کنند. این مهم مس��تلزم این است که در امر صادرات خللی 

ایجاد نشود.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

۲ درصد از ذخایر معدنی کشور در قم قرار دارد

پیشگامی»ذوب« در منطقی سازی نرخ عرضه محصولات فولادی

ذره بین محیط زیست استان مرکزی بالای سر ایرالکو 

معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه از ثبت رکوردهای 
جدید این ش��رکت در ناحیه آهن س��ازی، آهن اس��فنجی، 
 نورد س��رد، فولاد س��با و... با وج��ود محدودیت های کرونا 

خبر داد.
به گزارش ایس��نا، مختار بخش��یان با اشاره به دستیابی 
ف��ولاد مبارک��ه ب��ه رکوردهای جدی��د تولی��د در نواحی 
مختل��ف، اظهار کرد: فعالان ناحیه آهن س��ازی توانس��تند 
رک��ورد تولی��د ۷۱۶ه��زار و ۵۰۰ت��ن آهن اس��فنجی در 
واحده��ای احی��ا را به ثبت برس��انند و رک��ورد قبلی این 

 ناحی��ه در فروردی��ن ب��ا ۷۱۱ه��زار و ۵۰۰ت��ن را، بهبود 
دهند.

وی همچنی��ن اف��زود: در واحد ش��هید خ��رازی ناحیه 
آهن سازی، نیز رکورد تولید ماهانه آهن اسفنجی به میزان 
۲۵۵ ه��زار و ۷۰۰ ت��ن به ثبت رس��ید درحالی که رکورد 

قبلی این قسمت در فروردین ۲۵۱ هزار و ۶۰۰ تن بود.
معاون بهره برداری فولاد مبارکه افزود: در مجتمع فولاد 
س��با نیز شاهد دستیابی به رکورد تولید ماهانه کلاف گرم 
ب��ه میزان ۱۳۱ ه��زار و ۲۰۰ تن بودیم تا رکورد قبلی این 

مجتمع که در فروردین امس��ال ۱۲۷ هزار و ۱۹۶ تن بود، 
افزایش یابد.

وی تصریح کرد: همکاران نورد سرد نیز از این دومینوی 
رک��ورد ب��ا تولید ماهان��ه ۵۳ هزار و ۷۰ ت��ن محصول در 
بازپخ��ت ش��ماره ۲ و در زنجیره قلع ان��دود، رکورد تولید 
ماهان��ه خط تمپ��ر به میزان ۱۳۰۰۷ ت��ن، خط قلع اندود 
ب��ه میزان ۱۰۲۴۲ تن و خط ب��رش قلع اندود ۱ به میزان 

۴۸۳۸ تن به جمع رکوردهای اردیبهشت اضافه شدند.
بخش��یان گفت: در ماه های ابتدایی سال به دلیل شرایط 

وی��ژه تولید و رویارویی با کرونا وی��روس، محدودیت  هایی 
در این ش��رکت ایجاد ش��د، اما با همکاری تمام کارکنان، 
کارگران، شرکت های پیمانکاری و پشتیبانی به رکوردهای 

جدید دست یافتیم.
همچنین در س��ال جهش تولید و در اردیبهشت امسال 
مق��دار ۸۵۴ ه��زار و ۸۶۰ تن محصولات این ش��رکت به 
مقصد مش��تریان فولاد مبارکه حمل ش��د که دستیابی به 
این رکورد نسبت به رکورد قبلی )اردیبهشت ۹۸( بیش از 

۱۲درصد افزایش داشته است.

ثبت رکوردهای جدید تولید فولاد مبارکه اصفهان با وجود کرونا

 گروه معدن: 
صنای��ع باید از انج��ام فعالیت ه��ای مخرب 
محیط زیس��ت بپرهیزن��د و ای��ن مه��م درباره 
ش��رکت آلومینیوم ایران زیر ذره بی��ن اداره کل 

محیط زیست استان مرکزی قرار دارد.
به گ��زارش مهر، اس��تان مرکزی ب��ه  عنوان 
یک اس��تان صنعتی از بزرگ ترین پالایشگاه ها 
و شرکت های تولیدی و صنعتی برخوردار است. 
یک��ی از این صنای��ع ش��رکت آلومینیوم اراک 
اس��ت که این صنعت از نظر اقتصادی، صنعتی، 
سیاس��ی و اس��تراتژیک نه تنها برای این استان 

بلکه برای کشور اهمیت دارد. 
از طرف��ی ب��ه  عن��وان یک��ی از چالش ه��ای 
زیس��ت  محیطی اراک و کش��ور مطرح است و 
تخریب منابع زیس��ت محیطی ناشی از فعالیت 

این صنعت همیشه مطرح است. 
با توجه به اهمیت مس��ائل زیس��ت محیطی 
اداره کل محیط زیس��ت نیز به ط��ور دقیق این 
موضوع را رصد می کند و این موضوع هر سال در 
کارگروه کاهش آلودگی هوای شهر اراک مطرح 
می ش��ود و باید مدیرعامل ایرالکو برای فعالیت 
مخرب ای��ن صنعت از جمله خ��روج دیگ های 
آلاینده، نحوه اندس��ازی و... چاره اندیش��ی کند 
تا از میزان آلودگی زیست محیطی کاسته شود.
احمد مجیدی، مدیرعامل شرکت آلومینیوم 
ای��ران )ایرالکو( اظهار کرد: ش��رکت آلومینیوم 
ایران همواره صیانت و حفاظت از محیط زیست 
را از اولویت ه��ای مه��م و اساس��ی خوی��ش و 
م��ورد توجه قرار داده اس��ت، چراکه آلومینیوم 
محصولی است که با معیارهای زیست محیطی 
مطابق��ت دارد و این فلز به آس��انی و کمترین 

هزینه بازیافت می شود.
وی اف��زود: ط��رح جدی��د ایرالکو ب��ه عنوان 
بزرگ ترین طرح زیست محیطی کشور با صرف 
هزینه ای افزون بر  ۴۰۰میلیارد تومان در دست 
اق��دام اس��ت و اقدام��ات ذی��ل در کارگاه های  
آند سازی و ریخت و افزایش فضای سبز شرکت، 
اهتم��ام ویژه ای اس��ت که مدی��ران و کارکنان 
ایرالکو در صیانت و حفظ محیط زیس��ت انجام 

داده و به آن عمل کردند.
مجیدی گفت: این اقدامات ش��امل راه اندازی 
سیس��تم غبار گیر کارگاه س��اخته آند در سال 
۱۳۷۱ با مش��ارکت ش��رکت آلمان��ی، تجهیز 
کارگاه پخت آند به سیس��تم کنت��رل آلودگی 
ش��رکت  ی��ک  زیر نظ��ارت  الکترواس��تاتیک 
فرانس��وی در س��ال۱۳۷۵، نص��ب و راه اندازی 
سیس��تم کنت��رل آلودگ��ی ب��ا هم��کاری یک 

ش��رکت فرانس��وی در س��ال ۱۳۷۴ در کارگاه 
پخته آن��د قدیم، جایگزین گاز طبیعی به جای 
گازوئی��ل در کارگاه ریخ��ت در س��ال ۱۳۷۸، 
اج��رای برنامه بازیافت پس��ماندهای مربوط به 
SPL دیگ های احیا، س��اخت پ��ارک خانواده 
ایرالکو به مس��احت ۶۶هزار متر مربع، س��اخت 
بزرگ تری��ن دریاچه مصنوعی اس��تان در جوار 
پ��ارک خان��واده، اتصال فاضلاب بهداش��تی به 
اندازه گیری  شبکه فاضلاب سراسری ش��هری، 
تمام��ی پارامترهای زیس��ت محیطی و ش��غلی 
آلاینده ه��ا و رعای��ت اس��تانداردهای مرتبط، 
افزای��ش فضای س��بز ش��رکت از ۴۵ هکتار به 
۱۴۵هکت��ار که ای��ن رقم در صنع��ت بی نظیر 
اس��ت، طبقه بن��دی و س��اماندهی ضایع��ات و 
پس��ماندهای ش��رکت مطابق قان��ون مدیریت 
پس��ماندها، انجام ممیزی های کیفیت مستمر 
 HF داخلی و خارجی، نصب دس��تگاه آنالیزور
روی دودکش کنترل آلودگی لوپ های سه گانه 
ط��رح جدید و رصد آنلای��ن مقادیر خروجی از 

سوی سازمان های مسئول است.
مدیرعام��ل ای��ن ش��رکت تاکی��د ک��رد: با 
به کارگی��ری مش��اور زیس��ت محیطی از س��ال 
۹۸ تاکن��ون به منظور مطالعه و بررس��ی نقاط 
احتمال��ی آلودگی در زمینه های مختلف کاری، 

ش��رکت به  زودی ایرالکو برند سبز را از سازمان 
محیط زیست دریافت خواهد کرد.

مجی��دی عنوان ک��رد: در آخرین گزارش��ی 
که سازمان توس��عه و نوسازی معادن و صنایع 
مع��دن کش��ور منتش��ر ک��رده اس��ت، برنامه 
تولید آلومینیوم در س��ند چش��م انداز سازمان 
۱.۵میلیون تن آلومینیوم تا افق ۱۴۰۴ در سال 
اس��ت و ش��رکت آلومینیوم ایران نیز به منظور 
دس��تیابی به اهداف س��ند چش��م انداز علاوه بر 
حف��ظ و صیانت از منابع زیس��ت محیطی اقدام 
به ساخت طرح ۱۱۰هزار تنی خود کرده است.

س��ید علی آقازاده، اس��تاندار مرکزی س��ال 
گذشته در کارگروه کاهش آلودگی هوای اراک 
بیان کرد: در گذشته شرکت ایرالکو ۷۰۰دیگ 
قدیمی ۵۰س��اله داش��ت ک��ه درحال حاضر به 
دیگ های درپوش دار که آلودگی کمتری دارند، 

تبدیل شده است.
وی درباره برنامه زمان بندی انتقال اند س��ازی 
شرکت ایرالکو گفت: براساس برنامه زمان بندی 
ش��رکت ایرالک��و و یک ش��رکت صنعتی با این 
کارخان��ه به  عن��وان مجری کار درب��اره انتقال 
 آند سازی و س��اخت کارخانه  هس��تند تا پایان 
س��ال ۹۹ ه��م س��اختمان و نص��ب تجهیزات 
آن را انج��ام دهن��د و در ابتدای س��ال ۱۴۰۰ 

تولید اند استاندارد از سوی شرکت ایرالکو مورد 
بهره برداری قرار گیرد.

آقازاده در نشس��ت اخیر خود با جامعه کار و 
کارگ��ری در ارتباط با ش��رکت آلومینیوم بیان 
ک��رد: پودر آلومین��ا که ماده اولی��ه خط تولید 
ایرالکو اس��ت تا پایان تیر امس��ال تامین شده 
اس��ت و تا یک س��ال دیگر نیز بر  اس��اس انعقاد 
قرارداد ش��رکت های خارجی مشکلی در تامین 

مواد اولیه این واحد تولیدی وجود ندارد.
ب��ه گفته اس��تاندار مرکزی، برای آندس��ازی 
بیش از ۲۸ میلیون دلار ماشین آلات خریداری 
ش��ده اس��ت و باید در کارخانه جانمایی شود و 
امس��ال باید تلاشی در زمینه پیشرفت کارخانه 
 کرب��ن صنع��ت انج��ام ش��ود ک��ه می تواند اند 

تولید کند.
مع��اون هماهنگ��ی ام��ور عمرانی اس��تاندار 
مرکزی نیز س��ال گذش��ته در کار گروه کاهش 
آلودگی هوا عنوان کرده بود که در ۲سال اخیر 
براس��اس برنامه زمان بندی انجام ش��ده بحث 
ایرالکو در حال  خارج س��ازی دیگ های آلاینده 

انجام بوده است.
در ادام��ه رض��ا میرزایی، مدی��رکل حفاظت 
محیط زیست استان مرکزی اظهار کرد: شرکت 
آلومینیوم با پیگیری هایی که سال های گذشته 

انج��ام ش��ده، برخورده��ای زیس��ت محیطی و 
موضوعات مطرح ش��ده در دادگاه خوشبختانه 
از سال گذش��ته دیگ روباز و سیستم غیرقابل 

کنترل در این شرکت وجود ندارد.
وی اف��زود: تم��ام دیگ های خط��وط ۳، ۴ و 
۵ آلومینی��وم از قابلی��ت جم��ع آوری گازهای 
آلاین��ده برخوردار هس��تند و به نحوی آلودگی 
گازهای آلاینده به حداقل رس��یده اس��ت، اما 
 این به معنای پایان یافتن موضوعات آلومینیوم 

نیست.
میرزایی گفت: بحث پیگیری برای اند س��ازی 
که س��ال گذش��ته و امس��ال با نظارت در حال 
انجام است و همچنین مصوبات کا رگروه کاهش 
آلودگی هوا، ش��روع ش��ده و انتظار می شود تا 
پایان س��ال ۹۹  آند س��ازی خیر آباد راه اندازی و 
تولید آند به خارج از ش��عاع ۳۰کیلومتر منتقل 

شود.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان مرکزی 
گفت: برای پس��ماندها داخل شرکت آلومینیوم 
برنامه جامع مدیریت زیس��ت محیطی در  حال 
تدوین اس��ت تا تمام آلاینده ها مستندسازی و 

برنامه برای پاک سازی داده شود.
میرزای��ی تاکی��د ک��رد: رویک��رد آلومینیوم 
تغیی��ر بافته اس��ت، ام��ا به منزله این نیس��ت 
ک��ه این ش��رکت آلاینده ب��ه ش��مار نمی رود 
و ای��ن ش��رکت س��ال گذش��ته در فهرس��ت 
صنایع آلاینده اس��تان بوده اس��ت و با رعایت 
چارچوب های زیس��ت محیطی امیدواریم روزی 
فرا رس��د که درب��اره ای��ن ش��رکت آلایندگی 
زیس��ت محیطی کمتری را ش��اهد باشیم و به  
ط��ور جدی پیگی��ر مصوبات کارگ��روه کاهش 
 آلودگی هوای ش��هر اراک درباره این ش��رکت 

هستیم.
ب��ا توجه ب��ه ق��رار گرفتن در س��ال جهش 
تولید و ش��تاب توس��عه صنع��ت آلومینیوم در 
منطق��ه و جه��ان نباید از این پیش��رفت ها در 
صنعت کش��ور عقب ماند و بای��د امروزه صنعت 
آلومینیوم س��ازی مصمم تر از گذش��ته در بازار 
رقاب��ت بین الملل��ی حضور پیدا کند تا ش��اهد 
توس��عه همه جانبه در این حوزه باشیم، اما باید 
در نهای��ت با ایج��اد رابطه منطق��ی در فرآیند 
س��ه مؤلفه محیط زیس��ت، توس��عه و صنعتی 
شدن شرایطی فراهم ش��ود تا هم روند توسعه 
و محیط زیس��ت حف��ظ ش��ود و هم م��ردم با 
امنیت روانی در حوزه های اقتصادی، اجتماعی، 
 سیاس��ی، اشتغال و معیشت در یک رفاه نسبی 

زندگی کنند.
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روی خط خبر

انجمن جهانی فولاد اخیرا اظهار کرد که 
انتظار دارد تقاضای س��الانه فولاد امس��ال 
۶.۴درصد کاهش یافته به ۱.۶۵میلیارد تن 
برسد و در سال۲۰۲۱ به سطوح قبل از آغاز 

پاندمی کویید-۱۹ برگردد.
ب��ه گ��زارش کالا خب��ر، چی��ن و بخش 
ساخت وس��از عوامل این تغییرات هس��تند. 
افت تقاضای فولاد در بیش��تر کش��ورها به 
اندازه دوره رکود مالی جهانی شدت نخواهد 
داشت در بسیاری از کشورهای توسعه یافته 
تقاضای فولاد در سطوح پایین بوده و هنوز 
از بحران سال ۲۰۰۸ بهبود کامل را نداشته 

است.
این س��ازمان انتظار دارد مصرف س��الانه 
فولاد دنیا س��ال ۲۰۲۱ ب��ه ۱.۷۲ میلیارد 
تن بهبود یابد یعنی کمی پایین تر از سطح 
مصرف س��ال ۲۰۱۹. پاندمی ویروس کرونا 
صنای��ع فولاد دنیا را تحت تاثیر رکود تقاضا، 

تعطیلی ه��ا و اختلال در زنجیره عرضه قرار 
داد و انتظار می رود تقاضا در بیشتر کشورها 
افت چش��مگیری داشته باش��د به ویژه در 
3ماهه دوم سال و مصرف به  تدریج از نیمه 

دوم سال بهتر خواهد شد.
ای��ن افت تقاضای ف��ولاد دنیا تا حدودی 
با بهبود س��ریع تر چینی ها جبران می شود. 
اقتصاد دوم دنیا به سرعت در حال برگشت 
ب��ه حال��ت طبیع��ی اس��ت به ج��ز بخش 

گردشگری آن. 
بخش ه��ای  هم��ه  آوری��ل  پای��ان  ت��ا 
مصرف کننده فولاد در چین به سطح تولید 
همیشگی خود نزدیک شده بودند و امسال 
انتظ��ار م��ی رود تقاضا تا یک درصد رش��د 
هم داش��ته باش��د. از طرفی بازارهای اروپا، 
امریکای ش��مالی، هند و س��ایر کشورهای 
آس��یایی زمان بیش��تری برای بهب��ود نیاز 

دارند.

رئی��س اتاق مع��دن مکزیک ب��ه رویترز 
گفت: تولی��دات معدنی مکزیک احتمالا در 
سال ۲۰۲۰ به دلیل ش��یوع ویروس کرونا 
حدود ۱۷ درصد کاه��ش خواهد یافت اما 
در 3ماهه اول س��ال آینده شاهد بهبود آن 

خواهیم بود.
 Fernando ،ب��ه گزارش مع��دن نی��وز
Alanis رئی��س ات��اق معدن مع��روف به 
رویت��رز  ب��ا  مصاحب��ه  در   Camimex
همچنین برآورد کرد ک��ه صادرات معدنی 
مکزی��ک نیز به دلیل افزایش ش��دید همه 
گیری ویروس کرونا، حدود ۱۰ درصد افت 

یابد.
وی گفت: حدود نیمی از کارکنان شاغل 
در بخش ه��ای عملیات��ی ای��ن صنعت هم 
اکن��ون به کار خود باز گش��ته اند و بقیه نیز 
در ۲ماه آین��ده به کار باز خواهند گش��ت. 
وی گف��ت: اگرچ��ه فعالیت ه��ای معدن��ی 
از س��رگرفته ش��ده اس��ت اما فعالیت های 

اکتتشافی فعلا در انتظار به سر می برند.
وی ادامه داد: س��ال گذش��ته ارزش کل 
تولی��دات معدنی در ح��دود ۲۴۴ میلیارد 
پ��زو مکزی��ک )pesos( مع��ادل ۱۱.۲۵ 
میلی��ارد دلار ب��ود و تخمین زده می ش��ود 

 که امس��ال ای��ن می��زان ۱۷ درصد کاهش
یاید.

در مکزی��ک برخی از بخش ه��ای اصلی 
صنای��ع از جمل��ه خودروس��ازی ش��روع به 
بازگش��ایی فعالیت ه��ای خود و بازگش��ت 
 Alanis ،ب��ه کار کرده ان��د. ب��ا این ح��ال
گفت: ای��ن بیماری می توان��د برای صنعت 
معدن��کاری با ۷۱۰۰ ش��غل غیر مس��تقیم 

گران تمام شود.
مقام��ات بهداش��ت مکزی��ک از افزایش 
ش��مار مبتلای��ان به بیماری خب��ر دادند و 
اعلام داش��تند 3۸۹۱ م��ورد جدید ابتلا به 
کرون��ا و ۴۷۰ مورد جدید فوت ثبت ش��ده 
ک��ه بزرگترین جهش روزانه اس��ت. با این 
حس��اب ش��مار کل مبتلایان به ۹۷ هزار و 
3۲۶ نفر و فوتی ها به ۱۰ هزار و ۶3۷ مورد 

رسیده است.

افت۶درصدیتقاضایجهانیفولاددرسال۲۰۲۰

احتمالکاهشتولیدوصادراتمعدنیمکزیک
درسال۲۰۲۰

آینده ای روشن درانتظار معادن

 ۴ فاکتور برای 
 حفظ تقاضای فولاد چین 

در نیمه دوم ۲۰۲۰

در نیمه نخس��ت امس��ال تقاضای ف��ولاد در 
ب��ازار چین الگوی V را دنبال کرد و نش��ان داد 
که موجب افزای��ش قیمت محصولات فولادی و 

همچنین قیمت های آینده فروآلیاژها شد.
به گزارش معدن نیوز، به گفته تحلیلگران، در 
نیمه دوم امسال میلادی، تقاضای فولاد چین با 
۴فاکت��ور زیر به همین رون��د ادامه خواهد داد و 
ش��رایط نیمه اول برای آن تا پایان س��ال پایدار 

خواهد ماند.
فاکت��ور اول، سلس��له سیاس��ت های حمایتی 
توس��ط بخش سیاست گذار و تصمیم ساز رسمی 

ادامه یابد.

آزادسازی واردات سیمان 
به ازبکستان

دولت ازبکس��تان ممنوعیت واردات سیمان را 
برداش��ته است. به گزارش سیمان خبر به نقل از 
گلوبال سمنت، پس از خاتمه ممنوعیت واردات 
محصولات سیمانی در ۲3 مه ۲۰۲۰، ازبکستان 

واردات سیمان را آغاز کرده است.
دیلی نیوز ازبکس��تان گزارش داده اس��ت که 
اق��دام محافظ��ه کاران��ه دولت در من��ع واردات 
سیمان به ازبکس��تان، به دلیل افزایش تقاضای 
سیمان ازسمت بخش ساخت وساز برداشته شد.

وضعیت بزرگ ترین 
تولید کننده طلای جهان

ش��رکت   )Barrick Gold( گول��د  برَی��ک 
اس��تخراج معادن و فل��زات کانادایی اس��ت که 
به عن��وان بزرگ ترین تولیدکنن��ده طلای جهان 
شناخته می شود. این شرکت همچنین در زمینه 

استخراج نقره و مس نیز فعالیت می کند.
ب��ه گزارش مع��دن نیوز، ش��رکت بریک گولد 
در س��ال ۱۹۸3 از س��وی پیت��ر مان��ک و با نام 
ش��رکت بریک ریزورسس تاس��یس شد، که در 
آغ��از در ح��وزه تولی��د نف��ت و گاز در امریکای 
شمالی فعالیت می کرد و درپی ضرر مالی که در 
سال های نخست در صنعت نفت متحمل شد، با 
نظر بنیان گذار شرکت پیتر مانک، تمرکز کمپانی 

بریک بر استخراج طلا معطوف شد.
دفتر مرکزی این شرکت در شهر تورنتو، انتاریو 
ق��رار دارد و س��هام آن در بازار ب��ورس تورنتو و 
بازار بورس نیویورک معامله می شود. این شرکت 
هم اکن��ون دارای پروژه ه��ای اس��تخراج معادن 
در کش��ورهای ایالات متح��ده امریکا، اس��ترالیا، 
کانادا، ش��یلی، پرو، آرژانتین، تانزانیا، جمهوری 
دومینیکن روسیه، پاپوآ گینه نو، افریقای جنوبی 
و کلمبیا است. این ش��رکت در ۱3کشور شامل 
امریکا ش��مالی و جنوبی، افریق��ا، پاپوآ گینه نو 
و عربستان س��عودی فعالیت داشته و پروژه های 
معدنکاری ط��لا و مس را در اختیار دارد. تمرکز 
اصلی شرکت بیشتر روی مناطق با ذخایر عظیم 
طلا ب��وده و روی دارایی های با عمر بالا متمرکز 
است. ش��رکت بریک گولد کانادا در سال ۲۰۱۷ 
به عنوان بزرگترین ش��رکت تولید کننده طلای 
جهان و کش��ور کان��ادا نیز به عن��وان پنجمین 
مرکز بزرگ تولید این فلز گرانبها معرفی شدند. 
 Investing News بنابر گ��زارش وب س��ایت
تولید جهانی طلا در س��ال ۲۰۱۶ به 3۱۰۰ تن 
رس��ید. این میزان تولید معادل س��ال قبل است 
به طوری که کانادا، توانست آن بخش از کاهش 
تولید مکزیک را جبران کند. این ش��رکت برای 
امسال تولید ۴.۶ تا ۵ میلیون اونس طلا و ۴۴۰تا 

۵۰۰میلیون پوند مس را در برنامه دارد.

 گروه معدن: 
اد س��انتاماریا مدیرعامل ش��رکت نورمت بیان 
کرد: من آینده ای روش��ن را برای معدن می بینم، 
آین��ده ای که فناوری های جدیدی را در بر می گیرد 
و ه��م فرصتی را برای بس��یاری از قاره های دیگر 
ب��رای نی��روی کار متنوع ت��ر فراه��م می کند. از 
آنج��ا که دیجیتالی ش��دن و پای��داری در صنعت 
این روزها مورد توجه بس��یاری واقع ش��ده است، 
شرکت Normet بعنوان شرکتی از کارشناسان 
جهان��ی در زمینه تجهی��زات و خدمات معدن به 
شمار می آید؛ اد سانتاماریا سال گذشته به عنوان 
مدیرعامل ش��رکت نورمت انتخاب شد وی پیش 
از این نیز در معدن »س��ندویک« به عنوان مدیر 
بخش خدمات و رئیس ابزارهای سنگ و استخراج 
معادن زیرزمینی در اس��ترالیا مش��غول به کار بود. 
به گزارش »گس��ترش نیوز«، مجله فناوری معدن 
ب��ا س��انتاماریا درباره آین��ده معادن و اس��تخراج 
 معادن گفت وگویی انجام داده اس��ت که به شرح 

زیر است: 
مهمترینپیشرفتهاییکهتاکنوندر�

صنعت،معدنوتجارتدیدهایدچیست؟
 به تازگی پیشرفت های شگرفی در ایمنی افراد 
در داخ��ل و بیرون معادن رخ داده اس��ت همانند 
اس��تفاده از فناوری های جدید که موجب افزایش 
امنیت می ش��ود، همچنین بهره وری و کارآیی به 
ویژه در زمینه اتوماسیون و دیجیتالی شدن وجود 

داشته است.
کمکفناوریهایدیجیتالبهمعدن�

فنآوری ه��ای دیجیتال��ی نه تنها در دس��تیابی 
به عملک��رد بهتر تجهیزات م��ا را کمک می کنند 
بلکه در برنامه ه��ای کاربردی و اجرایی نیز کمک 
زی��ادی می کنن��د. برنامه هایی از قبی��ل مدیریت 
ترافی��ک، ردیابی پرس��نل، جلوگی��ری از برخورد 
و تصادف��ات احتمال��ی، آگاه��ی از امنی��ت مردم 
و بهینه س��ازی حرک��ت افراد در داخ��ل و اطراف 
تجهی��زات در یک منطق��ه احت��راق و همچنین 
کم��ک ب��ه اپراتور در اس��تفاده بیش��تر و بهتر از 
تجهیزات نیز کمک شایس��ته ای می کند. فناوری 
ب��ه اپرات��ور کمک می کند ت��ا از برنامه اس��تفاده 
کن��د و ب��ا آن برنام��ه کار کند، خواه ای��ن برنامه 
 برای پاش��یدن کنس��انتره باش��د یا ش��ارژ کردن 

باتری و... .

چط�ورصنع�تمع�دنمیتوان�دب�ه�
پایداریبیش�تریدس�تیاب�دوپایدارتر

شود؟
باید به جای اس��تفاده از دیزل و کاهش مصرف 
دی��زل در زیر زمین از فن��اوری قطار برقی و باتری 
بیشتر اس��تفاده کرد، اگرچه هنوز باید انرژی لازم 
برای اس��تفاده از وسایل نقلیه برقی یا شارژ وسایل 
بات��ری را فراهم کنیم اما داریم تلاش می کنیم که 
افراد در معرض خطر آلاینده ها قرار نگیرند. برخی 
از مواردی که شرکت نورمت به آن می پردازد، و من 
با ش��رکت های قبلی نیز مورد بررسی قرار داده ام، 
این است که ما داریم تلاش می کنیم زمان و انرژی 
برای انجام یک فرآیند ویژه کاهش یابد. با استفاده 
از بتن پاش��ی، می توانیم استفاده از مواد شیمیایی 
و بازگش��ت ارتجاعی ی��ا ری باند را بهینه س��ازی 
کنی��م، به این معنا که مق��دار مصرف بتن کنترل 
شده اس��ت زیرا به همه ناحیه ها پاشیده نمی شود. 
کاهش در ریباند یا بازگشت باعث افزایش سرعت 
فرآیند و کاهش مصرف بتن اس��ت که خود باعث 
صرفه جویی در هزینه و کاهش تولید دی اکس��ید 
کربن اس��ت، همین طور که کاه��ش مصرف مواد 
ش��یمیایی هم مزایای مالی و ه��م کاهش نیاز به 

مواد شیمیایی را بدنبال خواهد داشت.
کاهشآبموردنیازفرآیندمعدن�

ما می توانی��م درباره میزان آب مصرفی در طول 
فرآیند معدن کارهای بس��یار زیادی انجام دهیم، 
می توانیم از فن آوری های جدید اس��تفاده کنیم تا 
می��زان آب مورد نیاز در فرآیند معدن را به میزان 
قابل توجهی کاهش دهیم البته موارد زیادی وجود 
دارد که م��ا می توانیم انه��ا را در این صنعت وارد 
کنیم و از آنها بهره ه��ا بریم، برای مثال با بازیافت 
م��وادی ک��ه می تواند دوب��اره مورد اس��تفاده قرار 
گی��رد یا اینکه چطور انواع مختلف��ی از مواد اولیه 
را بازیاب��ی کنیم تا بتوانیم از آنها اس��تفاده دوباره 

کنیم، به جای آنکه آنها را دور بیندازیم.
برایصنعتمعدنچهچالشهاییرا�

میبینید؟
م��ن تع��دادی چال��ش در کش��ورهای توس��عه 
نیافته یا دور افت��اده می بینم که درحال حاضر که 
می خواهیم در این کش��ورها پ��روژه ای را عملی و 
اجرا کنیم به این چالش ه��ا بر می خوریم. من فکر 
می کن��م باید یک تعادلی بین اس��تفاده س��نگین 
از صنایع معدنی و س��رمایه گذاری س��نگین برای 
توسعه یک معدن باشد. اگر به کنفرانس ایندابا در 

کیپتاون نگاه بیندازید صحبت های زیادی از سوی 
مدیرعام��ل ش��رکت های معادن گوناگ��ون درباره 
مسئولیت های اجتماعی تجارت و آگاهی شرکت ها 
ب��رای تعامل دول��ت و ملت و جامعه برای دس��ت 
یافت��ن به تعادل و زمینه مش��ترک بین اینها برای 
شروع کار می شنوید. برای مثال پروژه های اخیر در 
تانزانیا، زامبیا و اندونزی نگاه کنید جایی است که 
درگیری های حقوقی بین دولت ها و ش��رکت های 
معدن رخ داده اس��ت، درگیری های��ی که درباره 
مجوزه��ای اس��تخراج مع��ادن و مجوزهای جدید 
اس��ت. فراتر از هرگونه چالش، من آینده ای روشن 
را برای معدن می بینم، آین��ده ای که فناوری های 
جدی��دی را در بر می گی��رد و هم فرصت��ی را برای 
بسیاری از قاره های دیگر برای نیروی  کار متنوع تر 

فراهم می کند.
پیش�نهادهایکلیدیشرکتنورمت�

ک�هپاس�خگوینیازه�ایای�نروندهای
جدیداست،چیست؟

اول از هم��ه، به��ره وری کامل از وس��ایل نقلیه 
باتری، موضوعی است که برای ما امر مهمی است. 
من می خواهم که نخستین معدن بزرگ باشیم که 
از فناوری باتری اس��تفاده می کند اما ما همچنین 

در ح��ال بررس��ی ان��واع مواد م��ورد اس��تفاده در 
محصولات خود هستیم و دوباره به دنبال استفاده 
مس��ئولانه تری از موادخام هس��تیم. ما همچنین 
در حال سرمایه گذاری هس��تیم تا بتوانیم تعدادی 
از فناوریه��ای دیجیتالی جدید را ب��ه بازار عرضه 
کنی��م که امنیت مردم را ارتقا بخش��د، از فناوری 
های��ی مانن��د واقعیت مجازی برای اتص��ال آنها از 
سایت های دور افتاده به مرکز یا شبیه سازی هایی 
برای یک محیط آموزش��ی یا کمک به تش��خیص 

مشکلات فنی استفاده می کنیم.
کاهشاستفادهازنیرویانسانی�

م��ا با اس��تفاده از فن��اوری می توانیم اس��تفاده 
از نیروی انس��انی را کاهش دهیم تا کمتر کس��ی 
را مجبور ش��ویم ب��ه مناطق دور افتاده بفرس��تیم، 
همچنین باید با اف��راد روی موضوعات مهمی کار 
کنیم، نه تنها درباره ایمنی، بلکه آگاهی اجتماعی 
را هم باید برای آنها ش��رح و آموزش دهیم. من در 
همی��ن چند ماهی که در ش��رکت نورمت فعالیت 
می کنم بسیار تحت تاثیر قرار گرفته ام چون شاهد 
این ب��وده ام که اف��رادی همزمان در ش��رکت کار 
می کنن��د و فعالیت دارند و هم در زمان ش��خصی 
فعالیت های��ی انج��ام می دهند که ب��ه نفع جامعه 
معدن هم باش��د که با ای��ن کار بتوانند تفاوتی در 
برخ��ی صنایع و مع��ادن که ما فعالی��ت می کنیم 

به وجود بیاورند.
نورمتبهدنبالچهچیزیاستتادر�

آیندهبهآنتوجهکند؟
ES: ما همیش��ه باید اطمینان حاصل کنیم که 
یک سبد رقابتی داریم که پاسخگوی تمام نیازهای 
مش��تریان باش��د. ما داریم در زمان و هزینه برای 
شارژ خودکار و پاشش خودکار بتن سرمایه گذاری 
می کنی��م و در حال ارائه راه حل های قابل اعتماد و 
مقرون به صرفه هم هس��تیم.  Normet شرکتی 
اس��ت با تاری��خ و میراث پرافتخار و ش��هرت قوی 
و م��ن با تمام تلاش��م روی خوش��نام تر ش��دن و 
محبوب تر ش��دن نورم��ت کار می کنم ک��ه تعداد 
 Normet بیش��تری از مردم و کش��ورها درب��اره
ببینند و بشنوند و از لحاظ جغرافیایی هم در دنیا 
گسترده تر ش��وند. ما باید خودمان بازاریابی کنیم 
و واقعا به مردم بیش��تر آم��وزش دهیم که ما چه 
شرکتی هس��تیم و برخی از کارهای هیجان انگیز 

که داریم انجام می دهیم را برای آنها شرح دهیم.
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حذفسفارشهایپنهان
ب��ورس اوراق بهادار تهران در اطلاعیه ای اعلام کرد که دس��ته س��فارش های 
خرید و فروش به همراه حجم نمایش و حداقل قیمت از شنبه 24خرداد۹۹ در 

بورس تهران تغییر کرد.
به گزارش سنا، در این اطلاعیه آمده است: به اطلاع تمامی فعالان وکارگزاران 
محترم بازار س��رمایه می رس��اند، پی��رو اطلاعیه ش��ماره 7484۰/ 181 مورخ 
۰3/۰3/ 13۹۹ درباره اصلاح موادی از ش��یوه نامه اجرایی نحوه انجام معاملات 
در بورس اوراق بهادار تهران، از روز شنبه مورخ 13۹۹/۰3/24 تغییرات پیوست 

درباره اصلاح بخشی از زیرساختارهای معاملاتی انجام شد.
بر این اس��اس، دسته س��فارش خرید یا فروش برای سهام دارای قیمت یک 
ریال تا ۵۰۰ تومان معادل 4۰۰ هزار س��هم، بیش از ۵۰۰ تا هزار تومان معادل 
2۰۰ هزار س��هم، بین هزار تا 1۰ هزار تومان معادل 1۰۰ هزار س��هم و بیش از 

1۰هزار تومان معادل ۵۰ هزار سهم تعیین شده است.

ریسکهایتهدیدکنندهمعاملاتبورس
یک کارش��ناس بازار سرمایه با اشاره به ریسک های تهدیدکننده بازار سرمایه 
گف��ت: در وضعیت کنون��ی عدم مدیریت صحیح فروش س��هام عدالت و ایجاد 
جذابی��ت برای س��رمایه گذاری در بازارهای موازی از جمله مس��ائلی اس��ت که 

می تواند روند معاملات بورس را تحت شعاع قرار دهد.
علیرض��ا تاج بر در گفت وگو با ایرنا با بیان اینکه بورس همیش��ه با ریس��ک و 
تهدیدهای مربوط به خود همراه اس��ت اما برخی اوقات این ریس��ک ها قوی و 
جدی می ش��وند و نیاز به شفاف س��ازی و رفع ابهام دارند، گفت: اکنون در مورد 
س��هام عدالت این اتفاق در حال رخ دادن است و سهام عدالت در کنار مدیریت 

درستی که انجام شد در حال فروخته شدن است.
ت��اج بر به ریس��ک های تهدیدکننده بازار س��رمایه تاکید ک��رد و افزود: عدم 
مدیریت صحیح فروش س��هام عدالت سهامداران خرد ا زجمله مسائلی است که 
می تواند به شدت روند معاملات بورس در بازار را مورد تهدید قرار دهد که این 

موضوع به عنوان اصلی ترین تهدید بازار تلقی می شود.
این کارش��ناس بازار سرمایه به دیگر عامل تاثیرگذار بر روند معاملات بورس 
اش��اره کرد و گفت: عدم جذابیت بازارهای موازی برای سرمایه گذاری می تواند 
به شدت روند معاملات بورس را مورد تهدید قرار دهد که اکنون هیچ نشانه ای 
از ای��ن اتفاق در ب��ازار وجود ندارد و روز به روز هم جذابیت آنها در حال کاس��ته 

شدن است.
تاج بر به کاهش ش��تاب در رش��د ش��اخص بورس در بازار اشاره کرد و افزود: 
بازار در چند روز گذش��ته به رش��د قابل توجهی دس��ت پیدا ک��رد و افت اخیر 
شاخص بورس را جبران کرد، این امر باعث شد تا شاخص بورس به استراحتی 

کوتاه مدت نیاز داشته باشد. 
وی با بیان اینکه با توجه به اصلاح ش��اخص ب��ورس اما حجم معاملات قابل 
توجه بود، گفت: در وضعیت کنونی ش��اهد ورود پرق��درت نقدینگی به بازار از 
سوی سهامداران حقیقی هستیم؛ بنابراین سرمایه گذاران نباید نگرانی خاصی از 

این منفی های کوچک در بازار داشته باشند.
اصلاح�کوتاه�مدت�به�نفع�بورس�است��

 تاج ب��ر اظهار کرد: اصلاح کوتاه مدت که به طور روزانه در بازار رخ می دهد به 
نفع بازار است و با رشدی که شاخص بورس در اردیبهشت تجربه کرد بازار باید 
برخی از اصلاحات را تجربه کند. این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه فعالان 
بازار موافق رش��د پرشتاب ش��اخص بورس در چند روز متوالی نیستند، گفت: 
چنین افت و خیزهایی مناس��ب روند معاملات بازار نیست، اگر گاهی اوقات به 
دنبال رش��دهایی که در بازار شکل می گیرد شاخص بورس اصلاحاتی را تجربه 
کند و س��هم ها دست به  دست ش��وند خیلی بهتر است تا اینکه شاخص بورس 
به صورت بی وقفه در مس��یر رشد قرار گیرد. وی افزود: بازار چندی پیش نیاز به 
اس��تراحت داشت اما در کنار آن ش��اهد وجود خریداران و ورود نقدینگی قابل 
توجه از س��وی س��هامداران حقیقی در بازار بودیم که این موضوع نشان دهنده 

روند صعودی بازار در روزهای آینده است.
ثبت�نام�خودرو�و�آزادس�ازی�سهام�عدالت�عاملی�برای�افت���

شاخص�بورس
تاج بر خاطرنش��ان کرد: عده ای برای ثبت نام ایران و خودرو و سایپا و شرکت 
در قرعه کشی آن پول هایی را کنار گذاشته بودند و وارد بورس نکردند اکنون که 
نتیجه قرعه کشی مشخص شده مقصد این پول ها سپرده های بانکی با سودهای 
پایین یا بازار سرمایه است که اکنون به نظر می رسد بخش قابل توجهی از این 
پول ها در حال ورود به بورس هستند. این کارشناس بازار سرمایه گفت: در کنار 
این موضوع بازار در چند روز گذشته با ریسک سهام عدالت روبه رو بود که بعد 
از مشخص شدن نحوه فروش و مدیریت خوب سهام عدالت باعث شد تا ریسک 

سهام عدالت به آرامی کاهش و برطرف شود.
صنایع�برتر�در�بورس��

وی ب��ه صنایع برتر در بازار تاکید کرد و افزود: اقبال بازار بیش��تر به س��مت 
س��هم های بزرگ و سهم های با نقدش��وندگی بالا است و به نظر می رسد که به 
نظر می رسد اقبال به سمت این صنایع در بازار ادامه دار باشد. تاج بر خاطرنشان 
کرد: ب��ا توجه به رابطه معکوس قیمت جهان��ی دلار و صنایع کامودیتی محور 
انتظار داریم در روزهای آینده قیمت جهانی دلار تغییر و با کاهش همراه باشد، 
این موضوع می تواند منجر ب��ه افزایش قیمت صنایع کامودیتی محور در بازار و 
به نفع شرکت های بورسی باش��د. این کارشناس بازار سرمایه گفت: با توجه به 
افزایش قیمت ریالی دلار، انتفاع از افزایش نرخ جهانی محصولات ش��رکت ها و 
نبود مشکل در تولید و صادرات شرکت ها می تواند به عنوان نقطه قوتی در بازار 

محسوب شوند.
پیش�بینی�روند�معاملات�بازار��

وی ب��ا بی��ان اینکه روند ب��ازار در معاملات فعلا متعادل اس��ت و به احتمال 
زی��اد دوباره به س��مت رون��د صعودی بازمی گ��ردد، گفت: تا مقطع��ی از زمان 
س��رمایه گذاران ترس از روزهای چهارشنبه داشتند و اقدام به عرضه سهام خود 
در بازار می کردند در حالی که اکنون این مش��کل برطرف ش��ده و چند هفته ای 

است که شاهد روند مطلوب بازار در روز چهارشنبه هستیم.

اخبار

رشد بی سابقه ارزش سهام

افزایش��41درصدی�مبلغ�فروش�محصولات�فولاد�کویر�در�اردیبهشت

راهکار�رفع�اختلال�هسته�معاملاتی�بورس�

نایب�رئیس�انجمن�فولاد:�

قیمت�فولاد�در�بورس�کالا�به�اجبار�وزارت�صنعت�پایین�نگهداشته�شد

 گروه معدن: 
رشد قیمتی بازار سهام در 2سال اخیر بی سابقه بوده 
و این بازار رش��د س��ریع و قابل ملاحظ��ه ای را تجربه 

کرده است.
ب��ه گزارش س��نا، در پایان فروردی��ن 13۹۹ ارزش 
ب��ورس تهران به ح��دود 2۶۰۰ هزار میلی��ارد تومان 
رس��یده که این رقم رش��دی 38.۵ درصدی را نسبت 
به ابتدای سال نشان می دهد. رشد ارزش بورس تهران 
نس��بت به ابتدای سال ۹8 و ۹7 نیز به ترتیب معادل 
27۹ درص��د و ۵78 درصد بوده اس��ت. به این ترتیب 
عملکرد بازار س��هام پس از ش��وک ارزی اخیر، بسیار 
بیشتر از س��ایر دارایی های مالی بوده است. همچنین 
باید توجه داش��ت که رش��د فعلی بورس در مقایسه با 
عملکرد تاریخی بازار س��هام نیز بس��یار بیشتر بوده به 
ش��کلی که در تجربه شوک ارزی ابتدای دهه 13۹۰، 
بازار سهام کمتر از 3۰۰ درصد رشد را تجربه کرد؛ این 
در حالی اس��ت که در آن زمان، قیمت نفت و کالاهای 

پایه در سطوحی بسیار بالاتر از امروز قرار داشت. 
بازار سهام رکورد رشد ماهانه عجیبی را در فروردین 
ثبت کرده اس��ت. رش��د 38.۵ درصدی ارزش بورس 
طی فروردین، بیش��ترین میزان رشد ماهانه بورس در 
یک دهه اخیر بوده اس��ت. حتی بدون در نظر گرفتن 
اثرات عرضه سهام شستا بر رشد بازار، باز هم نرخ رشد 
بورس در فروردین به رقم 34.۶ درصد می رسد که این 
رقم نیز در مقایسه با رکوردهای قبلی )23.1درصد در 
مرداد 13۹7( بس��یار بالاتر است. شایان ذکر است که 
میانگی��ن رش��د ماهانه ارزش ب��ازار در یک دهه اخیر 
معادل 3.2 درص��د بوده و مجموع این اعداد به خوبی 
بیانگر ابعاد عجیب رشد بازار سهام در فروردین امسال 
اس��ت. توجه به این مسئله که به دلیل تعطیلات آغاز 
س��ال، فروردین نسبت به س��ایر ماه ها همواره دارای 
کمترین روزهای کاری اس��ت و به دلیل نیمه تعطیل 
بودن بسیاری از ش��رکت ها و نهادهای سرمایه گذاری 
غالبا با رکود معاملاتی همراه اس��ت، موجب استنتاج 
این گزاره می ش��ود ک��ه در فروردی��ن 13۹۹ یکی از 
منحصربه فردتری��ن ماه ه��ای تاری��خ بازار س��هام رقم 

خورده است.
ب��ازار س��هام در کن��ار رش��د قیمتی، ش��اهد رونق 
محس��وس معاملاتی اس��ت. بررس��ی میانگین ارزش 
روزانه معاملات س��هام در بورس تهران نشان می دهد 
ک��ه این رقم در هفته پایانی فروردین به حدود 8 هزار 
میلیارد تومان در روز رس��یده است. به منظور مقایسه 
توجه داشته باشید که میانگین روزانه ارزش معاملات 

در س��ال 13۹8 فقط حدود 2.1 ه��زار میلیارد تومان 
بوده اس��ت و در س��ال 13۹7 این رق��م کمتر از یک 
هزار میلیارد تومان بوده اس��ت. مبان��ی اقتصاد بیانگر 
آن اس��ت که افزایش قیمت و افزایش مقدار معاملات 
در یک بازار تنه��ا یک علت دارد و آن هم انتقال تابع 
تقاضا به سمت بالاست. به زبان ساده، خریداران حاضر 
به خرید مقادیر بیش��تر در قیمت های بالاتر هس��تند. 
در م��ورد دلایل رش��د تقاضا در بازار س��هام طی یک 
م��اه اخیر، در کنار عوامل بنیادین نظیر رش��د نرخ ارز 
و انتظارات تورمی، به نظر می رس��د که کاهش امکان 
معاملات در بسیاری از بازارها نظیر مسکن و خودرو به 
دلیل شیوع کرونا سبب شده تا ورود پول به بازار سهام 
افزایش یابد و فعالیت های س��فته بازانه تش��دید شود. 
آمار معاملات مس��کن ش��هر تهران و کاهش ترافیک 
بازدید س��ایت های تخصصی خرید و فروش خودرو از 
میانه های اس��فند، موید کاهش معاملات و خروج پول 

از بازارهای یادشده است.
معامله گران حقیقی، اصلی ترین علت رونق معاملات 
بازار س��هام بوده اند. بررسی ارزش معاملات به تفکیک 
افراد حقیقی و حقوقی نشان می دهد که در یک سال 
اخیر، رش��د ارزش معام��لات غالبا ناش��ی از افزایش 
ارزش معام��لات افراد حقیقی بوده و رش��د معاملات 
افراد حقوقی بس��یار آرام و نس��بتا هموار بوده اس��ت. 
میانگین ارزش روزانه معاملات س��هام از س��وی افراد 
حقیق��ی در بورس ته��ران در هفته پایان��ی فروردین  

امس��ال به بیش از ۶ هزار میلیارد تومان رسیده و این 
در حالی اس��ت که در نیمه اول سال گذشته، این رقم 
به زحمت به یک هزار میلیارد تومان در روز می رسیده 
اس��ت. خاطرنشان می ش��ود، روند رشد معاملات افراد 
حقیقی در بازار س��هام، از اواخر آبان  ۹8 آغاز شده، در 
اوایل دی  ۹8 تش��دید ش��ده و از ابتدای فروردین ۹۹ 
جهش یافته است. درباره علت رشد معاملات در ۵ماه 
پایانی سال گذش��ته )آبان تا اسفند(، به نظر می رسد 
ک��ه فضای اقتصاد، تحریک انتظارات تورمی و انعکاس 
آنها در رشد نرخ ارز، مهم ترین عاملی است که می توان 
یاد کرد؛ چرا که در دوره یادشده مواردی نظیر افزایش 
قیمت بنزین و ارائه لایحه بودجه با کسری به مجلس 
روی داده اس��ت. درب��اره دلایل جه��ش معاملات در 

فروردین ۹۹ در ادامه بحث خواهد شد.
جریان ورود پ��ول جدید یا فرِِش مان��ی به بازار در 
حال تش��دید است. بنا به دلایلی که پیش تر گفته شد 
در ماه های اخی��ر ارزش معاملات، ب��ه ویژه معاملات 
اف��راد حقیقی افزایش یافته اس��ت ام��ا در کنار ابعاد 
معاملات، برای معاملات هم از اهمیت بالایی برخوردار 
اس��ت. آنچه از اواخ��ر آبان  در بازار س��هام رخ داده و 
البته از دی شدت یافته، افزایش میزان خرید سهام از 
سوی افراد حقیقی است. در هفته پایانی فروردین ۹۹، 
اف��راد حقیقی به صورت خالص )خرید منهای فروش( 
بی��ش از 3۵۰۰ میلیارد تومان س��هام ب��ه دارایی های 
قبل��ی خود اضافه کرده اند و این رقم برای مجموع 17 

روز کاری فروردی��ن  بی��ش از 11۰۰۰ میلیارد تومان 
بوده است. برای داشتن تصویر مقایسه ای توجه داشته 
باش��ید که در سال گذشته برای رسیدن دارایی جدید 
افراد حقیقی به این س��طح، بیش از 2۰7 روز زمان )از 
ابتدای س��ال تا نیمه بهمن ( نیاز بوده است. به عبارت 
روشن، افراد حقیقی در یک ماه ابتدای امسال بیش از 
1۰ماهه ابتدای سال گذش��ته سهام جدید خریده اند. 
ای��ن ارقام گوی��ای ورود نقدینگی جدی��د یا اصطلاحا 
فرِِش مانی از س��وی افراد حقیقی با حجم بالا به بازار 

سهام است.
س��رعت معاملات س��هام به ش��دت افزایش یافته و 
رکوردهای تاریخی جدیدی را ثبت کرده است. نسبت 
ارزش معام��لات روزانه به ارزش ب��ازار در فروردین به 
بیش از ۰.21 درصد رس��یده اس��ت. این عدد نش��ان 
می دهد که روزانه به طور متوس��ط روی هر یک ریال 
از س��هام ش��رکت ها، چه میزان معامله انجام می شود 
و شاخص مناسبی از س��رعت گردش سهام یا سرعت 
معاملات اس��ت. ) ب��ه بیان دیگ��ر در فروردین به ازاء 
ه��ر هزار تومان س��هام ش��رکت ها روزان��ه 21 تومان 
معامله صورت گرفته است(. به منظور مقایسه شرایط 
فروردین با س��ال های گذش��ته توجه داشته باشید که 
این رقم در سال 13۹8 برابر با ۰.14 درصد بوده و در 
یک دهه اخیر معادل ۰.۰7 درصد بوده است. با توجه 
به آنکه حتی وقایع بنیادین کاملا موثر بر بازار سرمایه 
)نظی��ر اجرای برج��ام ایجاد بازار ثانویه ارز و س��امانه 
نیما( نیز نتوانس��ته اند تا بدین حد ب��ر روند معاملات 
اثرگ��ذار باش��ند، ارقام معاملات فروردین نش��انگر آن 
اس��ت که معاملات س��فته بازانه روی س��هام به شدت 

افزایش یافته یا اصطلاحا سهام داغ شده است.
ورود س��رمایه گذاران جدید به ب��ازار همچنان ادامه 
دارد. تعداد ش��رکت کنندگان در عرضه  اولیه شستا در 
تاریخ 27 فروردین 13۹۹ از 2 میلیون نفر فراتر رفته 
و این در حالی اس��ت که میانگین شرکت کنندگان در 
عرضه های اولیه س��ال 13۹8 ح��دود ۹۵۰ هزار نفر و 
برای س��ال 13۹7 کمتر از 2۵۰ هزار نفر بوده اس��ت. 
این اع��داد به خوبی گویای افزای��ش تصاعدی حضور 
س��هامداران خرد در بازار سهام در ماه های اخیر است. 
برنامه دولت جهت واگذاری بخش زیادی از سهام خود 
در بنگاه های بورسی و فرابورسی در قالب صندوق های 
قابل معامله )ETF( در امس��ال و سازوکار پیشنهادی 
ب��رای آن )هر کد ملی س��قف 2میلیون تومان( عاملی 
اس��ت که می توان��د فرآیند صدور کده��ای معاملاتی 

جدید را شدت بخشد.

مدیرعام��ل مجتم��ع تولی��دی فولاد س��پید فراب 
کویر درب��اره آخرین وضعی��ت درآمدهای فروش این 
ش��رکت گفت: فروش مقداری مجتمع فولاد کویر در 
اردیبهشت امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 
رش��د 11.۵ درصدی را تجربه ک��رده و فروش ریالی 
این ش��رکت نی��ز )ارزش ف��روش(، رش��د قابل توجه 
41.3درصدی را نسبت به اردیبهشت سال ۹8 تجربه 

کرده است.
احمد خوروش، در گفت وگو با چیلان آنلاین گفت: 
در اردیبهش��ت ۹۹، میزان فروش ف��ولاد کویر به ۹2 

هزار 143 تن رس��ید که این رقم در اردیبهشت سال 
۹8، 82 ه��زار و ۶2۹ ت��ن بوده اس��ت. ارزش فروش 
محصولات فولاد کویر نیز در اردیبهش��ت امس��ال به 
۵۵4.۹ میلی��ارد تومان رس��ید که ای��ن رقم در مدت 
مش��ابه سال گذشته، 3۹2.۶ میلیارد تومان بوده و لذا 
در ارزش ف��روش، فولاد کویر رش��د 41.3 درصدی را 

تجربه کرد.
وی در مورد آمار فروش تجمعی نماد بورس��ی کویر 
تش��ریح ک��رد: مبلغ ف��روش مجتمع ف��ولاد کویر در 
2ماه نخس��ت امس��ال به 822.4 میلیارد تومان رسید 

که 4۶.3 درصد بیش از مدت مش��ابه س��ال گذش��ته 
اس��ت. فروش مقداری فولاد کویر )تناژ فروش( نیز در 

مجموع 2ماه فروردین و اردیبهشت امسال، نسبت به 
 دور مشابه سال گذش��ته، رشد 14.2 درصدی داشته 

است.
مجتمع تولیدی فولاد س��پید فراب کویر قصد دارد 
در امس��ال، ظرفیت تولید را به می��زان 3۰۰ هزار تن 

افزایش دهد.
ف��ولاد کوی��ر بزرگ تری��ن تولیدکنن��ده میلگ��رد 
ش��اخه و کلاف در کش��ور اس��ت ک��ه درحال حاضر 
 1۰ درص��د از میلگ��رد س��اختمانی کش��ور را تامین 

می کند.

داستان اختلال در هسته معامللاتی بورس همچنان 
ادامه دارد و سهامداران در برخی روزها به دلیل وجود 
این مش��کل امکان انجام معامله را ندارند. مشکلی که 
به گفته مدیرعامل شرکت بورس تهران 3 راهکار برای 
رفع آن در نظر گرفته شده است تا اختلال سامانه در 

کوتاه مدت و بلند مدت برطرف شود.
به گزارش ایسنا، پررنگ تر شدن نقش بازار سرمایه 
در اقتصاد کش��ور و جذابیتی که این بازار نس��بت به 
بازاره��ای موازی دارد، باعث ش��ده که بورس در یک 
سال گذش��ته بیش از هر زمانی مورد استقبال مردم 
قرار گی��رد؛ به طوری که در ماه های گذش��ته بورس 
میزبان تعداد زیادی س��هامدار تازه وارد بوده اس��ت. 
اما به نظر می رسد هس��ته معاملات توان پاسخگویی 

ب��ه این موض��ع که باعث ش��ده حج��م معاملات نیز 
افزایش��ی شود را ندارد؛ به طوریکه هر چند روز یکبار 
ش��اهد اختلال در این هسته یا در بورس تهران یا در 

فرابورس یا در هر 2 بازار هستیم.
زمانی که سامانه دچار مشکل می شود، ممکن است 
رقمی که س��ایت tsetmc نشان می دهد با رقمی که 
در کارگزاری نش��ان داده می شود یک دقیقه اختلاف 
داش��ته باش��د. این اختلاف ممکن اس��ت باعث شود 
معامله گر دچار این اش��تباه شود که فشار فروش زیاد 
شده و س��هم خود را بفروشد؛ درحالی که قیمت بالا 
آمده است و این اتفاق در نهایت باعث ایجاد جو منفی 

در کل بازار شده و صف فروش ایجاد کند.
در ای��ن زمین��ه علی صحرایی، مدیرعامل ش��رکت 

بورس تهران در گفت وگو با ایس��نا، با بیان اینکه برای 
رفع اختلالات هس��ته چند مس��یر به ط��ور همزمان 
پیگیری می شود، اظهار کرد: قصد داریم در کوتاه مدت 
زیر  س��اختارهای ب��ازار را تغیی��ر دهی��م. یعنی لات 
معاملاتی را تغییر می دهی��م که تراکنش هایی که به 
س��امانه وارد می شود کاهش پیدا کند. یعنی تغییرات 
بیزینسی ایجاد می کنیم که به بخش فنی کمک کند.

وی ادام��ه داد: به صورت همزم��ان راهکاری را هم 
دنبال می کنیم که بر  اس��اس آن به کمک مش��اوران 
بین الملل��ی در س��امانه ها تغییرات��ی ایج��اد کنیم یا 

سامانه هایی را جایگزین سامانه فعلی کنیم.
مدیرعامل ش��رکت بورس ته��ران در ادامه با بیان 
اینک��ه ی��ک راه��کار بلندمدت نی��ز در نظ��ر گرفته 

ش��ده اس��ت، توضی��ح داد: راه��کار بلند م��دت این 
اس��ت ک��ه ش��رکت دانش بنیان��ی زیر نظر دانش��گاه 
تهران، تاس��یس ش��ده اس��ت که با س��ازمان بورس 
مش��ارکت دارد و از یک س��ال پی��ش کار خ��ود را 
شروع کرده اس��ت. این ش��رکت پیش نویس )انجین 
 معاملاتی( را نوش��ته و قرار اس��ت مورد آزمایش قرار 

بگیرد.
صحرایی ب��ا تاکید ب��ر اینکه 3 راه��کار به صورت 
موازی پیش می رود، گفت: راهکار اساس��ی این است 
که یک س��امانه بومی جامع در کش��ور داشته باشیم 
ک��ه محدودیت ه��ای بین الملل��ی مانع گس��ترش و 
به روزرسانی آن نش��ود. در این زمینه از کمک فکری 

افراد نیز استقبال می کنیم.

نایب رئی��س انجمن فولاد گف��ت: در ماه های اخیر 
سیاس��ت های معاونت معدنی وزارت صنعت، معدن و 
تج��ارت در بازار فولاد موجب نارضایتی تولید کننده و 
مصرف کننده شده است، زیرا با مداخله در بازار فولاد، 
قیمت ها افزایش یافت��ه و مصرف کننده محصول را با 
قیمت بالا خریداری می کند و تولید کننده نیز مجبور 
است محصولاتش را با قیمت های پایین تر عرضه کند، 
در حال��ی که س��ودی نصیب تولید کننده نمی ش��د و 

فضای واسطه گری و دلالی ایجاد شده بود.
به گزارش فارس، به��ادر احرامیان دربار ه عملکرد 
معاونت معدن��ی وزارت صنعت، مع��دن و تجارت در 
تنظی��م و کنترل ب��ازار فولاد گفت: بای��د در این باره 
نظ��رات مصرف کنندگان فولاد نیز پرس��یده ش��ود تا 
مشخص شود، سیاس��ت های وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در  3ماه گذش��ته در ب��ازار فولاد تا چه میزان 
راضی کنن��ده ب��وده اس��ت، ای��ن در حالی اس��ت که 

تولیدکنندگان فولاد در 3ماه گذش��ته به مقدار کافی 
فریاد اعتراضش��ان بلند بوده و نسبت به سیاست های 

بازار فولاد اعتراض کردند.
وی افزود: برخی مسئولان اصرار داشتند با ایده هایی 
ک��ه دارند در بازار ف��ولاد مداخله کنند که نتیجه این 
مداخ��لات نارضایت��ی تولید کنن��ده، مصرف کننده و 
ب��ورس در ماه های اخیر بود، به ط��وری که قیمت ها 
با مداخله در بازار فولاد، افزایش یافت و مصرف کننده 
محص��ول را با قیمت بالا خریداری می کرد؛ از س��وی 
دیگر تولید کنندگان نیز مجبور بودند، محصولات شان 
را ب��ا قیمت ه��ای پایین تر عرضه کنن��د، در حالی که 
س��ودی نصیب تولید کننده نمی ش��د و تنها کس��انی 
از ای��ن وضعی��ت راضی بودن��د که با س��ود دلالی و 

واسطه گری محصول را به مشتری می فروختند.
نایب رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد عنوان کرد: 
معاونت معدن��ی وزارت صنعت، مع��دن و تجارت در 

رویدادی غیر اقتصادی اعلام کرد، کاری به قیمت بازار 
ندارد و قیمت محاسباتی این معاونت را برای حمایت 
از مصرف کننده مدنظر قرار می دهد، زیرا فرض بر این 
بود کسانی که محصول را از بورس خریداری می کنند 
با س��ود عادلانه به مشتری می فروش��ند، در حالی که 
اینطور نبود و مصرف کننده نهایی دچار زیان می شد، 
بنابراین این سیاست فضای واسطه گری و دلالی ایجاد 
ک��رده و موجب نارضایتی تولید کننده و مصرف کننده 

شده بود.
احرامیان اظهار کرد: در این سیاس��ت، قیمت فولاد 
در بورس کالا به اجبار معاونت معدنی وزارت صنعت، 
معدن وتجارت، پایین نگه داش��ته می ش��د، بنابراین 
فاصله قیمتی که بین بورس و بازار آزاد به وجود آمده 
بود، موجب توزیع رانت ش��ده بود اما توجیه معقولی 
نیز برای آن وجود نداش��ت و اعتراض تولید کنندگان 
و مصرف کنندگان نیز بی ثمر بود، بنابراین ش��رایطی 

حاکم بود که تولید کنند و مصرف کننده فولاد ناراضی 
بوده و تنها برخی دلالان و واسطه گرها از این شرایط 

راضی بودند.
احرامی��ان ب��ا بیان اینک��ه این سیاس��ت ها موجب 
اجح��اف حق��وق س��هامدارن ف��ولاد به ویژه س��هام 
عدال��ت ه��م ش��ده ب��ود، عن��وان ک��رد: زمان��ی که 
قیمت ها س��رکوب می شود، س��هامداران هم متضرر 
می ش��وند، ویژه س��هامداران عدالت که تعدادشان از 
مصرف کنندگان فولاد در کش��ور بیش��تر اس��ت، لذا 
 بای��د این موضوع مورد توجه قرار گیرد تا در حق آنها 

اجحاف نشود.
وی تصریح کرد: بنابراین بازار فولاد در 3ماه گذشته 
شرایط نابس��امانی را پشت سر گذاشت، ولی اکنون به 
س��مت عادی شدن در حال حرکت است و اگر همین 
رون��د پیش رود بازار ف��ولاد در آینده نزدیک به ثبات 

می رسد.
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